

MINISTERSTVO FINANCÍ
Odbor Provoz ICT
Oddělení Informační podpora a knihovna

Finanční a ekonomické Informace

Dokumentační bulletin MF

Přehled dokumentovaných článků,
knih a dalších informačních zdrojů

11/2025

Listopad

**Finanční a ekonomické
INFORMACE**
Dokumentační bulletin MF
**Přehled dokumentovaných článků,
knih a dalších informačních zdrojů**

Vydavatel:

Ministerstvo financí,
odbor Provoz ICT
Oddělení Informační podpora
a knihovna

IČ 00006947

Technická redakce:

Mgr. J. Machonský

Redakční rada:

Mgr. J. Benda, Ing. Mgr. T. Dudáčková,
Bc. I. Janoušková, Bc. Libor Kadavý,
Mgr. M. Lukeš, Mgr. J. Machonský,
PhDr. L. Tvrďá, Mgr. E. Vaňová

Evid. číslo periodického tisku:

MK ČR E 18634

Identifikační číslo ISSN: 1804-7262

Redakce:

Letenská 15, 118 10 Praha 1

Tel.: 257 042 588

e-mail: knihovna@mfcz.cz

Distribuce:

Ministerstvo financí,
odbor Provoz ICT,
odd. Informační podpora a knihovna,
Letenská 15, 118 10 Praha 1
Tel.: 257 042 588
e-mail: knihovna@mfcz.cz

Číslo odevzdáno do tisku 1. 12. 2025

Vychází 1x měsíčně, zdarma

Elektronický archiv:

[https://knihovna.urad.mfcz.cz/
bulletin.php](https://knihovna.urad.mfcz.cz/bulletin.php) (intranet)

[https://www.mfcz.cz/cs/ministerstvo/
sluzby-verejnosti/odborna-knihovna/
dokumentacni-bulletin/](https://www.mfcz.cz/cs/ministerstvo/sluzby-verejnosti/odborna-knihovna/dokumentacni-bulletin/) (internet)

Do čísla přispěli:

Ing. Mgr. T. Dudáčková,
Bc. I. Janoušková, Bc. L. Kadavý,
Mgr. M. Lukeš, PhDr. L. Tvrďá,
Mgr. E. Vaňová

Vážení čtenáři,

předkládáme Vám listopadové číslo dokumentačního bulletinu Finanční a ekonomické INFORMACE. Nabízí jako obvykle souhrn nejnovějších odborných článků, knih a jiných informačních zdrojů vztahujících se k problematice Ministerstva financí a jeho resortu.

V rubrice Podrobně k tématu přinášíme analytický článek „Víceletý finanční rámec EU na léta 2028–2034: první návrhy, vítězové, poražení a různé ohlasy“, který se zaměřuje na klíčové parametry nového dlouhodobého rozpočtu Evropské unie a jeho politické souvislosti. Text rozebírá hlavní novinky návrhu Evropské komise – navýšení objemu rozpočtu na 2 biliony eur, zavedení pěti nových vlastních zdrojů včetně uhlíkového vyrovnání na hranicích či daně CORE pro velké podniky, a posílení flexibility rozpočtu pro reakci na nepředvídatelné události. Článek se věnuje i zásadním změnám ve struktuře výdajů: sloučení zemědělské a kohezní politiky do národních plánů, výraznému poklesu prostředků pro zemědělství a přesunu financí směrem k obraně, digitalizaci a konkurenceschopnosti. Pozornost je věnována politickým debatám o nových daních, odporu vůči společnému evropskému zadlužování a kontroverzím kolem zdanění firem podle obratu. Text přináší přehled „vítězů“ a „poražených“ – od států sousedících s Ruskem a Ukrajinou až po zemědělce, kteří návrh označují za „vyhlášení války“. Nechybí ani pohled z Česka, které má získat 29,4 miliard eur, avšak s podmíněností čerpání a rezervovaným postojem k novým zdrojům financování. Analýza se zamýšlí nad tím, zda navržený rámec odpovídá strategickým výzvám EU, jaké dopady může mít na geopolitickou pozici Unie a zda flexibilita rozpočtu umožní prosazovat přeshraniční projekty v době rostoucího tlaku na obranu a energetickou bezpečnost.

Věříme, že Vás pravidelný přehled nových informačních pramenů zaujme. Rádi Vám zajistíme plné texty článků i požadované knihy.

Mgr. Jiří Benda

vedoucí redakční rady

Texty publikované v tomto bulletinu nevyjadřují názor redakce ani nejsou oficiálním stanoviskem Ministerstva financí. Uvedené informace odrážejí aktuální trendy a komentáře v odborné literatuře.

AKTUALITY

Publikováno na internetu

ČNB vydala Zprávu o měnové politice – podzim 2025:
<https://www.cnb.cz/cs/menova-politika/zpravy-o-menove-politice/Zprava-o-menove-politice-podzim-2025/>

OECD publikovalo novou zprávu Tax Administration 2025, která přináší globální srovnání daňových správ a trendy v oblasti správy daňových systémů:
https://www.oecd.org/en/publications/tax-administration-2025_cc015ce8-en.html

Publikováno na webu MF

Fiskální výhled ČR – listopad 2025:
<https://www.mfcr.cz/cs/rozpocetova-politika/makroekonomika/fiskalni-vyhled>

Tip z fondu odborné knihovny

„Governments going broke: special report: the world economy“ – příloha časopisu The Economist (č. 9470), věnovaná problematice vysokého veřejného zadlužení. Časopis je k dispozici k zapůjčení v Odborné knihovně MF.

Vánoční provoz v Odborné knihovně MF

Rádi bychom Vás upozornili, že ve dnech 22. 12. 2025 - 2. 1. 2026 bude Odborná knihovna MF uzavřena. Děkujeme za pochopení.

Ostatní služby v oblasti informační podpory poskytované oddělením 5903 - Informační podpora a knihovna zůstávají zachované. V případě urgentní potřeby lze i v období Vánoc zaměstnance Odborné knihovny MF kontaktovat e-mailem: knihovna@mfcz.cz nebo telefonicky: 257 042 588.

O B S A H

Podrobně k tématu..... 4

Víceletý finanční rámec EU na léta 2028-2034: první návrhy, vítězové a poražení a různé ohlasy 4

Dokumentace českého a zahraničního tisku.....10

Daně.....	10
Finance. Bankovníctví. Měnový systém.....	16
Hospodářská situace a politika. Řízení. Výroba. Služby. Ceny	22
Mezinárodní hospodářské vztahy a integrace	24
Obchod. Cla. Mezinárodní finance	25
Podnik a podnikání	28
Pojišťovnictví. Sociální péče	29
Pozemky a nemovitosti. Bytové hospodářství	30
Práce. Zaměstnanci. Zaměstnavatelé	30
Právo.....	33
Statistika. Demografie. Sociologie	35
Veřejná správa	35
Veřejné finance. Rozpočet.....	36
Životní prostředí	37
Životní úroveň	38
Ostatní	38

Přehled nových knih 44

Víceletý finanční rámec EU na léta 2028-2034: první návrhy, vítězové a poražení a různé ohlasy

Mgr. Ing. Taťána Dudáčková

Oddělení 5903, [Informační podpora a knihovna](#), [Archiv vydaných čísel](#)

V červenci letošního roku představila Evropská komise návrh tzv. víceletého finančního rámce (dlouhodobého rozpočtu) na rok 2028-2034. Tento nástroj určuje financování programů a opatření v různých oblastech politik v souladu s dlouhodobými prioritami EU¹. V tomto článku budou uvedena jednotlivá opatření, včetně jejich politického pozadí, a budou představeny i reakce na víceletý finanční rámec a jeho hodnocení, pohled z Česka nevyjímaje. Část zvažovaných změn by se měla dotknout zemědělství.

Aktuální návrhy a jejich politické pozadí

Základní informace o červencovém návrhu víceletého finančního rámce jsou dostupné (i s odkazy na další dokumenty) na webových stránkách Evropské komise v příspěvku **Rozpočet EU na období 2028–2034 pro silnější Evropu**². Hlavní novinky jsou představeny v související tiskové zprávě³, rozpočtu je rovněž věnována zvláštní webová stránka **The 2028-2034 EU budget for a stronger Europe**⁴. Nový rozpočet by měl reagovat na aktuální výzvy, se kterými se Evropská unie potýká, včetně obrany, energetiky či klimatických změn. Objem rozpočtu činí 2 biliony eur (dochází k navýšení oproti stávajícímu rozpočtu), přičemž se počítá s novými vlastními zdroji, a to tak, aby byl omezen tlak na vnitrostátní veřejné finance. Kromě čtyř dosavadních druhů vlastních zdrojů (cla, DPH, vlastní zdroj založený na množství nerecyklovaného plastového odpadu, vlastní zdroj z hrubého národního důchodu) bylo navrženo pět dalších. Konkrétně se jedná o vlastní zdroj založený na systému obchodování s emisemi, zdroj založený na mechanismu uhlíkového vyrovnání na hranicích, vlastní zdroj z elektroodpadu, vlastní zdroj ze spotřební daně z tabáku a tzv. podnikový zdroj pro Evropu⁵. Rozpočet by měl být flexibilnější, část víceletého finančního rámce nebude předem naplánovaná, a to tak, aby se dalo reagovat na nepředvídatelné události. V rámci rozpočtu by mělo dojít ke zjednodušení financování zemědělství a rozpočet by měl být i nadále chráněn před porušováním zásad právního státu.

Jak dále informuje příspěvek **Rekordní víceletý finanční rámec EU: Komise navrhuje rozpočet ve výši 2 bilionů eur**⁶, rozpočet by měl stát na třech pilířích: národních plánech (jejich součástí by měla být nově i evropská zemědělská politika a kohezní politika), fondu pro konkurenceschopnost a globálním evropském fondu. Součástí rozpočtu bude nově dlouhodobá pomoc Ukrajině. Na počátku září pak byl představen doplňující balíček sedmi návrhů, které se týkají mj. oblasti cel či spravedlnosti⁷.

¹ EVROPSKÁ RADA a RADA EVROPSKÉ UNIE. *Dlouhodobý rozpočet EU*. Online. Consilium.europa.eu, naposledy aktualizováno: 21. května 2024. Dostupné z: <https://www.consilium.europa.eu/cs/policies/eu-long-term-budget/>. [cit. 2025-10-17].

² EVROPSKÁ KOMISE. *Rozpočet EU na období 2028–2034 pro silnější Evropu*. Online. In: Evropská komise. 16. července 2025. Dostupné z: https://commission.europa.eu/news-and-media/news/eu-budget-2028-2034-stronger-europe-2025-07-16_cs. [cit. 2025-10-17].

³ EVROPSKÁ KOMISE. *Ambiciózní rozpočet pro silnější Evropu: 2028-2034**. Online. In: Evropská komise. 16. 7. 2025. Dostupné z: https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/cs/ip_25_1847. [cit. 2025-10-17].

⁴ EUROPEAN COMMISSION. *The 2028-2034 EU budget for a stronger Europe*. Online. In: European Commission. [2025?]. Dostupné z: https://commission.europa.eu/strategy-and-policy/eu-budget/long-term-eu-budget/eu-budget-2028-2034_en?prefLang=cs. [cit. 2025-10-17].

⁵ EVROPSKÁ KOMISE. *Otázky a odpovědi týkající se příštího dlouhodobého rozpočtu**. Online. In: Evropská komise. 16. 7. 2025. Dostupné z: https://ec.europa.eu/commission/presscorner/detail/cs/qanda_25_1848. [cit. 2025-10-17].

⁶ WULFF WOLF, Jacob, ZICHOVÁ, Kateřina, KURMAYER, Nikolaus J. a MOLLER-NIELSEN, Thomas. *Rekordní víceletý finanční rámec EU: Komise navrhuje rozpočet ve výši 2 bilionů eur*. Online. In: Euractiv.cz. 16. 7. 2025. Dostupné z: <https://euractiv.cz/section/evropske-finance/news/rekordni-vicelety-financni-ramec-eu-komise-navrhuj-rozpocet-ve-vysi-2-bilionu-eur/>. [cit. 2025-10-13].

⁷ EURACTIV a ČTK. *Komise představila doplňující návrhy k rozpočtu EU na roky 2028–2034*. Online. In: Euractiv.cz. 3. 9. 2025. Dostupné z: <https://euractiv.cz/section/evropske-finance/news/komise-predstavila-doplnujici-navrh-y-k-rozpocetu-eu-na-roky-2028-2034/>. [cit. 2025-10-13].

O politických okolnostech připravovaného rozpočtu informuje mj. příspěvek *The muddled €1.8 trillion EU budget launch that exposes von der Leyen's weaknesses*⁸ magazínu Politico. Reforma evropského rozpočtu je politicky ožehavé téma. Předsedkyně Evropské komise Ursula von der Leyen začala reformu připravovat již v době, kdy ještě nebylo jasné, zda bude ve funkci pokračovat i v dalším období. Cílem bylo získat pro rozpočet dostatečnou podporu a vyhnout se chaosu. Jak nicméně upozorňuje autor, řada detailů se vyjasňovala až do poslední chvíle, komisař pro rozpočet Piotr Serafin dorazil návrh prezentovat s několikahodinovým zpožděním a předložená čísla nebyla prezentována srozumitelně. Oproti původní vizi – podmínit vyplácení prostředků jednotlivým zemím prováděním reformy – došlo nakonec k ústupkům, a to i pod tíhou různých protestů.

Na další okolnosti upozorňuje článek *Brussels begins its budget bickering*⁹ týdeníku The Economist. Zdánlivě výrazné navýšení rozpočtu není v porovnání s hrubým národním důchodem nijak závratné (vůči hrubému národnímu důchodu činí navýšení pouze 0,02 p. b.), EU přitom čelí výzvám v různých oblastech, na které by měla reagovat (ať už jde o bezpečnost, klima či jiné problémy). Na rozpočtu se ovšem musí členské státy shodnout jednomyslně a řada z nich (Francie či jihoevropské státy) již nemá prostor přispívat více, nebo přispívat více nechce (Německo, Švédsko). Kromě toho bude potřeba splácet vypůjčené prostředky z doby pandemie (fond NGEU). Záměrem je tedy alespoň zlepšit rozdělování peněz, a to mimo jiné prostřednictvím sloučení rozpočtu na zemědělskou politiku a kohezního fondu, podmíněností při čerpání peněz a posílením financování konkurenceschopnosti. Tento fond je vítaný, ale ani jeho objem není takový, jaký by byl potřeba (zde článek odkazuje na loňskou *Zprávu o konkurenceschopnosti EU* Maria Draghiho, která se setkala s velkým ohlasem¹⁰). Rovněž zatím nepanuje shoda na zdrojích financování (již zmíněné nové vlastní prostředky, tj. mj. i daně). I na tomto záměru se musí shodnout všechny členské státy jednomyslně. Alternativu, kterou by byly společné půjčky, odmítá např. Německo. O odporu Německa a dalších států vůči společnému evropskému zadlužování pak informoval také srpnový příspěvek magazínu Politico *EU's appetite for debt sets up fight with 'frugal' countries*¹¹.

„Vítězové“ a „poražení“ nového víceletého rámce a oblast zemědělství

Jednání o novém víceletém finančním rámci jsou samozřejmě zatím v počátcích. Už nyní se nicméně objevují příspěvky hodnotící, pro koho bude nový dlouhodobý rozpočet výhodný více a pro koho méně. Jedním z takových článků je příspěvek *EU budget: The winners and losers*¹² webu Politico. Na prvním místě mezi poraženými jsou uvedeni zemědělci. Objem vyčleněných prostředků na tuto oblast klesl z 386,6 miliard eur na pouhých 300 miliard, zároveň bylo zemědělství sloučeno s financováním jiných programů. Mezi dalšími poraženými pak článek zmiňuje tabákový průmysl (mají vzniknout nové evropské daně) a životní prostředí (některé oblasti, jako biodiverzita či program LIFE, již nebudou v rozpočtu samostatné, změní se i financování). Vítězi jsou pak státy sousedící s Ruskem, Ukrajinou a Běloruskem. Dále jsou to plátcí účtů za elektřinu (dojde k zásadnímu navýšení financí na modernizaci infrastruktury v souladu s doporučeními Draghiho zprávy), digitální technologie (i v této oblasti vzroste financování), obrana a výzkum a kultura. Za nevyjasněné/kontroverzní otázky považují autoři vojenskou mobilitu (financování se sice má zvýšit, ale stále bude zásadně nedostatečné) a podporu měst a regionů.

⁸ SIORGI, Gregorio. *The muddled €1.8 trillion EU budget launch that exposes von der Leyen's weaknesses*.

Online. In: Politico. July 16, 2025 10:45 CET. Dostupné z: <https://www.politico.eu/article/ursula-von-der-leyen-eu-budget/>. [cit. 2025-10-13].

⁹ *Brussels begins its budget bickering*. Online. The Economist. 2025, vol. 456, no. 9457, p. 17-18. ISSN 0013-0613. Dostupné z: Proquest, <https://www.proquest.com/docview/3230934158/EAD7C6CCF369472FPQ/&sourcetype=Magazines>. [cit. 2025-10-17].

¹⁰ Více viz text zprávy https://commission.europa.eu/document/download/ec1409c1-d4b4-4882-8bdd-3519f86bbb92_en?filename=The%20future%20of%20European%20competitiveness_%20In-depth%20analysis%20and%20recommendations_0.pdf a také příspěvek „Evropská konkurenceschopnost a ohlasy v českém i zahraničním tisku na zprávu Maria Draghiho“ v č. 11/2024 tohoto bulletinu: <https://www.mfcr.cz/cs/ministerstvo/sluzby-verejnosti/odborna-knihovna/dokumentacni-bulletin/2024/financni-a-ekonomicke-informace-11-2024-58304>.

¹¹ SIORGI, Gregorio a MARTUSCELLI, Carlo. *EU's appetite for debt sets up fight with 'frugal' countries*.

Online. In: Politico. August 13, 2025 4:34 CET. Dostupné z: <https://www.politico.eu/article/germany-debt-eu-budget-bonds/>. [cit. 2025-10-13].

¹² POLITICO. *EU budget: The winners and losers*. Online. In: Politico. July 17, 2025 4:00 AM CET. Dostupné z: <https://www.politico.eu/article/european-commission-budget-ursula-von-der-leyen-ukraine-research-defense-technology-agriculture/>. [cit. 2025-10-13].

V dalším příspěvku *Warsaw gloats, Berlin balks as EU budget fight turns national*¹³ jsou pak vítězové a poražení posuzováni z pohledu členských států. Nesporným vítězem by mělo být Polsko, které má získat nejvíce prostředků z tzv. Národních a regionálních plánů partnerství (nového fondu). Konkrétně by Polsko mělo obdržet 123,3 miliard eur, příjemci na dalších místech z hlediska velikosti příspěvků (Francie, Španělsko a Itálie) mají získat o více než 30 miliard méně (mezi 80 a 90 miliardami eur). České republice by měla připadnout 29,4 miliard eur. Za poražené článek považuje Německo, jež je největším čistým přispěvatelem do rozpočtu.

Článek deníku Handelsblatt *Von der Leyen schlägt EU-Budget von zwei Billionen Euro vor*¹⁴, který představuje nové návrhy, uvádí mezi poraženými různé regiony, včetně německých spolkových zemí. Dalším poraženým je také Evropský parlament. Tím, že se přesune společná zemědělská politika do nového fondu, by společný charakter evropské zemědělské politiky oslabil, větší vliv na výdajové priority by měly členské státy a Evropská komise¹⁵.

Zemědělci nový rozpočet vnímají jako „vyhlášení války“, jak informuje příspěvek *Brussels slashes the EU farm budget, calls it a win. Farmers call it a declaration of war*¹⁶ – nesouhlasí se snížením prostředků, a to i přes tvrzení komisaře pro zemědělství Christopha Hansena, že ve skutečnosti k poklesu peněz nedojde (mají být dostupné v rámci jiných programů). Zemědělci, kteří jsou nejsilnější lobbistickou skupinou EU, na nový rozpočet reagovali protesty. Do budoucna pravděpodobně svůj boj nevzdají, jak spekuluje článek *It's tanks vs. tractors in the next EU budget*¹⁷ – nejsou ochotni se vzdát dalšího podílu financování, který klesl z přibližně 70 % v r. 1980 na pouhou čtvrtinu v r. 2023. Otázkou je, do jaké míry se v tomto ohledu rozpočet ještě může upravit. EU nyní musí posílit financování obrany, proto si dle některých názorů již nemůže dovolit podporovat velké farmáře v dosavadním rozsahu. S tím souvisí i to, jací farmáři budou ve skutečnosti podpořeni, malí, velcí, noví či zavedení. Touto otázkou se zabývá další příspěvek Politico *Which farmers should the EU save? Let the battle begin*¹⁸.

Komentáře k návrhu a jeho hodnocení

Různí komentátoři v tisku se zabývají mimo jiné tím, je-li výše rozpočtu dostatečná, zda jsou protesty zemědělců oprávněné, či zda nový rozpočet skutečně podpoří vyšší konkurenceschopnost Evropské unie v souladu s loňskou zprávou Maria Draghiho. Ekonom Zsolt Darvas z think tanku Bruegel v článku *EU budget proposal: right priorities, too little ambition*¹⁹ oceňuje některé nápady obsažené rozpočtu, zároveň mu ale návrhy přijdou nedostatečně ambiciózní a nebudou stačit k tomu, aby byla Evropa schopná čelit aktuálním strategickým výzvám. Navýšení rozpočtu je podle autora mírné, neodpovídá doporučením, která formuloval bývalý italský premiér Mario Draghi v září 2024. Značná část

¹³ BRZEZIŃSKI, Bartosz, SORGI, Gregorio a MACKENZIE, Lucia. *Warsaw gloats, Berlin balks as EU budget fight turns national*. Online. In: Politico. July 21, 2025 4:36 AM CET. Dostupné z: <https://www.politico.eu/article/poland-germany-european-commission-budget-proposal-national-and-regional-partnership-plans>. [cit. 2025-10-13].

¹⁴ VELA, Jakob Hanke, SCHEER, Olga a VOLKERY, Carsten. *Von der Leyen schlägt EU-Budget von zwei Billionen Euro vor*. Online. In: Handelsblatt.com. 16.07.2025 - 18:08 Uhr aktualisiert. Dostupné z: <https://www.handelsblatt.com/politik/konjunktur/eu-haushalt-von-der-leyen-schlaegt-eu-budget-von-zwei-billionen-euro-vor/100140120.html>. [cit. 2025-10-17].

¹⁵ Více o společné zemědělské politice a jejím financování i navrhovaných změnách viz např. <https://www.europarl.europa.eu/topics/en/article/20210916STO12704/the-eu-common-agricultural-policy-its-reform-and-future-in-brief>.

¹⁶ BRZEZIŃSKI, Bartosz, MACKENZIE, Lucia a KNAPP, Ferdinand. *Brussels slashes the EU farm budget, calls it a win. Farmers call it a declaration of war*. Online. In: Politico. July 17, 2025 4:25 AM CET. Dostupné z: <https://www.politico.eu/article/brussels-slashes-eu-farm-budget-cap-declaration-war-ursula-von-der-leyen-agriculture/>. [cit. 2025-10-13].

¹⁷ BARIGAZZI, Jacopo. *It's tanks vs. tractors in the next EU budget*. Online. In: Politico. September 15, 2025 10:05 AM CET. Dostupné z: <https://www.politico.eu/article/tanks-vs-tractors-next-eu-budget-farming-cap/>. [cit. 2025-10-13].

¹⁸ MACKENZIE, Lucia. *Which farmers should the EU save? Let the battle begin*. Online. In: Politico. September 24, 2025 4:40 AM CET. Dostupné z: <https://www.politico.eu/article/farmer-eu-save-agriculture-environment-european-commission-budget/>. [cit. 2025-10-13].

¹⁹ DARVAS, Zsolt. *EU budget proposal: right priorities, too little ambition*. Online. In: Bruegel. 17 July 2025. Dostupné z: <https://www.bruegel.org/first-glance/eu-budget-proposal-right-priorities-too-little-ambition>. [cit. 2025-10-17].

navýšených prostředků bude navíc použita na splácení dluhu z období pandemie nemoci covid-19. Změny na straně výdajů autor oceňuje, ani ty ale nejsou dostatečné. Darvas v této souvislosti uvádí, že zemědělské dotace postrádají evropské opodstatnění, nepodporují potravinovou bezpečnost, poškozují životní prostředí a jsou spíše opatřením z oblasti sociální politiky. Autor zároveň odkazuje na rozsáhlou studii²⁰, již Bruegel vydal v první polovině července a ve které byla formulována různá doporučení pro evropskou zemědělskou a kohezní politiku. Za nejméně kontroverzní opatření z nového víceletého rámce autor považuje nárůst výdajů na konkurenceschopnost a obranu. Z oblasti příjmů považuje autor většinu návrhů za „rozumnou“, kontroverzní je ovšem záměr zdanění velkých firem. To bude podle Darvase klást nerovné břemeno na firmy v závislosti na jejich velikosti a ziskové marži.

Proč je daň založená na obratu nevhodným opatřením, rozebírá Darvas se spoluautory blíže v příspěvku **CORE concerns: why a turnover-based levy is wrong for the EU budget**²¹. Daň „CORE“ (Corporate Resource for Europe) by měla dle návrhu Evropské komise postihnout podniky s čistým obratem nad 100 milionů eur. Tyto podniky by měly v závislosti na výši obratu přispívat do evropského rozpočtu roční fixní částkou pohybující se od 100 000 do 750 000 eur. Opatření by se týkalo evropských i zahraničních firem se stálou provozovnou v EU. Daň založená na obratu jsou sice výhodné z pohledu správce daně, na druhou stranu je ale autoři považují za pokřivující trh, jelikož berou v úvahu pouze příjmy firem a nikoli jejich náklady. Ziskové marže firem v různých sektorech se přitom zásadně liší a některé podniky nemusí být ziskové vůbec. Další specifika daně pak mohou vést mimo jiné ke zdražování, vertikálnímu slučování firem a snížení ekonomické efektivity. Správné podle autorů není ani nastavení pásma pro podniky s nejvyšším obratem (podniků nad určitou hranici obratu se týká stejný odvod, i když se výše obratu může diametrálně lišit).

Také Tim Ross odkazuje v příspěvku **Is €1.2 trillion enough to save Europe?**²² na loňskou zprávu Maria Draghiho o konkurenceschopnosti i na studii think tanku Bruegel²³. Draghi v r. 2024 navrhl rozpočet EU zásadně zjednodušit, což nyní Evropská unie zohlednila. Výše rozpočtu je ovšem nedostatečná, členské státy se na navyšování rozpočtu neshodnou, a to i přesto, že je stále více zapotřebí reagovat na celoevropské priority (ekonomická odolnost, klima, digitalizace či obrana). Jedná se o oblasti, které přesahují hranice členských států a které by bylo potřeba lépe financovat i koordinovat, evropský rozpočet však stále vězí v minulosti. S navýšením rozpočtu by souhlasila například Francie, proti je naopak Nizozemí či Německo, státy se ale musí shodnout jednomyslně, což omezuje prostor pro zásadnější reformu rozpočtu. Celkově si členské státy musí ujasnit, jaká opatření vůči společným výzvám je nutné učinit společně na úrovni EU a o jakých otázkách rozhodovat na národní úrovni.

Pozitiva a negativa nového dlouhodobého rozpočtu hodnotil Martin Sandbu pro Financial Times v článku **The EU's budget is setting it up for geopolitical marginalisation**²⁴. Vedle kritiky nové daně uvalené na velké podniky Sandbu negativně hodnotí mimo jiné také nedostatečné kapitálové financování podniků v klíčových strategických sektorech, zejména však kritizuje komunikaci Bruselu ohledně navyšování rozpočtu. Navyšování je podle Sandbua pouze mírné, Evropská komise pracuje s nominálními čísly a ne s relevantnějším měřítkem, kterým je podíl hrubého národního důchodu (GNI). Pokud se bere v úvahu hrubý národní důchod a zohlední se ještě peníze nutné na splácení společného dluhu, činí současný rozpočet pouze 1,15 % GNI (poslední rozpočet přitom činil 1 % GNI). Kladně pak Sandbu hodnotí zjednodušení rozpočtu i přerozdělení rozpočtu směrem k nynějším prioritám či přidělování zemědělských dotací a transferů chudším regionům podle národních plánů navržených státy.

²⁰ Více viz <https://www.bruegel.org/book/bigger-better-funded-and-focused-public-goods-how-revamp-european-union-budget>.

²¹ DARVAS, Zsolt, DOEM, Roel a LAPPE, Marie-Sophie. *CORE concerns: why a turnover-based levy is wrong for the EU budget*. Online. In: Bruegel. 22 July 2025. Dostupné z: <https://www.bruegel.org/first-glance/core-concerns-why-turnover-based-levy-wrong-eu-budget>. [cit. 2025-10-17].

²² ROSS, Tim. *Is €1.2 trillion enough to save Europe?* Online. In: Politico. July 15, 2025 4:22 AM CET. Dostupné z: <https://www.politico.eu/article/europe-competitiveness-mario-draghi-ursula-von-der-leyen-budget-multiannual-financial-framework/>. [cit. 2025-10-13].

²³ Více viz <https://www.bruegel.org/book/bigger-better-funded-and-focused-public-goods-how-revamp-european-union-budget> a také ref. č. 20.

²⁴ SANDBU, Martin. *The EU's budget is setting it up for geopolitical marginalisation*. Online. In: FT.com. Jul 28 2025. Dostupné z: <https://www.ft.com/content/5fb6080b-20f6-4fb6-8a4b-00ec3659aa62>. [cit. 2025-10-17].

Podle Carstena Volkeryho a jeho komentáře *Bitte ein bisschen mehr Kettensäge beim EU-Haushalt*²⁵ pro deník Handelsblatt by Evropská komise neměla ustupovat lobbistům. Nelze připustit, aby Evropská unie byla v době zásadních krizí neschopná jednání, a to jenom kvůli tomu, že se před sedmi lety dvě třetiny rozpočtu naplánovaly na zemědělské a regionální účely. Flexibilita rozpočtu je nezbytná, Evropská unie musí být schopná prosazovat strategické přeshraniční projekty. Autor doufá, že předsedkyně Evropské komise tentokrát neustoupí protestům zemědělců, jako mnohokrát v minulosti.

České reakce na nový víceletý finanční rámec

O tom, co by mohl nový víceletý rámec znamenat pro Česko, hovoří článek Kateřiny Zichové *Revoluce v rozpočtu EU: Kolik peněz kam zamíří a na co si přijde Česko*²⁶. Přibližně 48 % rozpočtu (865 miliard eur) bude rozděleno prostřednictvím zmíněných národních plánů. Česká republika by měla získat 29,4 miliard eur, v rámci této částky jsou ovšem stanoveny určité limity, kterými se ČR musí řídit. Nominální částka, která by měla připadnout českým regionům a zemědělcům, zůstává podle ekonoma Petra Zahradníka srovnatelná s dosavadními částkami. Čerpání peněz bude ale nově podmíněné plněním stanovených cílů.

S jakými reakcemi se nový víceletý finanční rámec setkal mezi českými představiteli? V květnu (ještě před zveřejněním návrhu) informoval web Euractiv, že ČR bude podporovat „rozpočtovou střídmost“, postaví se však proti novým unijním daním a společnému zadlužování, a to s výjimkou obrany. Český postoj – zachovat kohezní a zemědělské fondy, financovat nové priority a nezvyšovat rozpočet – není reálný. Česko mělo dle sdělení ministerstva financí požadovat zachování stávající výše rozpočtu, k novým zdrojům financování se pak ČR staví rezervovaně²⁷. Později české ministerstvo financí navrhlo zúžení okruhu priorit, které se financují z rozpočtu EU. Prioritou by měla být obrana a konkurenceschopnost²⁸. Europoslanci z rozpočtového výboru, včetně české zástupkyně Danuše Nerudové, pak považují rozpočet za nedostatečně ambiciózní a nezohledňující současné výzvy²⁹. Eurokomisař Jozef Síkela je dle svých slov s rozpočtem spokojen, ocenil zjednodušení rozpočtu i jeho nástrojů a zvýšení flexibility (možnost přesouvání financí při zachování strategického přístupu)³⁰. Čeští zemědělci chtěli dle svého srpnového vyjádření s Evropskou komisí ještě jednat – nesouhlasí například s nadměrnou byrokracií v oblasti odlesňování a ESG, a obávají se, že by nová korporátní daň mohla nepřiměřeně zatížit české podniky. I některá další opatření (zastropování dotací) jsou z pohledu zemědělců kontroverzní, kdy např. Asociace soukromého zemědělství opatření vítá, Agrární komora jej však ostře kritizuje³¹.

²⁵ VOLKERY, Carsten. *Bitte ein bisschen mehr Kettensäge beim EU-Haushalt*. Online. In: Handelsblatt.com. 16.07.2025 - 18:45 Uhr. Dostupné z: <https://www.handelsblatt.com/meinung/kommentare/kommentar-bitte-ein-bisschen-mehr-kettensaege-beim-eu-haushalt/100142066.html>. [cit. 2025-06-26].

²⁶ ZICHOVÁ, Kateřina. *Revoluce v rozpočtu EU: Kolik peněz kam zamíří a na co si přijde Česko*. Online. In: Euractiv.cz. 30. 7. 2025 (aktualizováno: 13. 8. 2025). Dostupné z: <https://euractiv.cz/section/evropske-finance/news/revoluce-v-rozpocet-eu-kolik-penez-kam-zamiri-a-na-co-si-prijde-cesko/>. [cit. 2025-10-13].

²⁷ ZICHOVÁ, Kateřina. *Česko se nebrání vyššímu příspěvku do rozpočtu EU, zadlužení připouští jen u obrany*. Online. In: Euractiv.cz. 22. 5. 2025. Dostupné z: <https://euractiv.cz/section/evropske-finance/news/cesko-se-nebrani-vyssimu-prispevku-do-rozpocet-eu-zadluzeni-pripousti-jen-u-obrany/>. [cit. 2025-10-13].

²⁸ ČTK. *Nový rozpočet EU by se měl soustředit na méně oblastí. Prioritou ať je konkurenceschopnost a obrana, zní z ČR*. Online. In: Euractiv.cz. 16. 7. 2025 (aktualizováno: 17. 7. 2025). Dostupné z: <https://euractiv.cz/section/cr-v-evropske-unii/news/novy-rozpocet-eu-by-se-mel-soustredit-na-mene-oblasti-prioritou-at-je-obrana-a-konkurenceschopnost-zni-z-cr/>. [cit. 2025-10-13].

²⁹ EURACTIV a ČTK. *Europoslanci kritizují návrh nového víceletého rozpočtu EU*. Online. In: Euractiv.cz. 16. 7. 2025 (aktualizováno: 24. 7. 2025). Dostupné z: <https://euractiv.cz/section/evropske-finance/news/europoslanci-kritizuji-navrh-noveho-viceleteho-rozpocet-eu/>. [cit. 2025-10-13].

³⁰ EURACTIV a ČTK. *Síkela: Rozpočet EU pomůže Evropě získat suroviny a omezit migraci*. Online. In: Euractiv.cz. 17. 7. 2025. Dostupné z: <https://euractiv.cz/section/evropske-finance/news/sikela-rozpocet-eu-pomuze-evrope-ziskat-suroviny-a-omezit-migraci/>. [cit. 2025-10-13].

³¹ EURACTIV a ČTK. *Čeští zemědělci chtějí s Evropskou komisí řešit budoucnost rozpočtu a byrokracií*. Online. In: Euractiv.cz. 20. 8. 2025. Dostupné z: <https://euractiv.cz/section/evropske-finance/news/cesti-zemedelci-chteji-s-evropskou-komisi-resit-budoucnost-rozpocet-a-byrokraci/>. [cit. 2025-10-13].

Jaká bude finální verze nového víceletého finančního rámce, je obtížné předvídat. Před schválením konečné verze čekají EU dva roky jednání. Magazín Politico již ale přišel se zprávou, že EU hodlá diskuze o rozpočtu zásadně urychlit, a to tak, aby jej ochránila před možným volebním vítězstvím krajní pravice ve Francii (příští prezidentské volby proběhnou v dubnu 2027)³².

³² SORGI, Gregorio. *EU aims to 'Le Pen-proof' its budget with swift deal by 2026*. Online. In: Politico. September 22, 2025 4:20 AM CET. Dostupné z: <https://www.politico.eu/article/eu-aims-france-marine-le-pen-proof-budget-deal-2026-election-far-right/>. [cit. 2025-10-13].

Daně

Rainer Bräutigam, Christoph Spengel

"Immo-Box" - Eine kritische Analyse der (erweiterten) Grundstückskürzung nach § 9 Nr. 1 GewStG bei Kapitalgesellschaften

„Immo-Box“ – Kritická analýza (rozšířeného) snížení hodnoty pozemku podle § 9 č. 1 zákona o dani z příjmů právnických osob (GewStG) u kapitálových společností

Der Betrieb, Jg. 78, (2025) Nr. 34, S. 2050-2054

Předpis o snížení hodnoty pozemku podle § 9 č. 1 GewStG zahrnuje dva skutkové stavy. S ohledem na oba skutkové stavy je třeba poukázat na potřebu reformy v kontextu nedávných reforem a oznámených opatření. Na základě oficiálních statistik lze také ukázat, jaké dopady na výnosy mají předpisy o snížení. - Poznámky. -- Shrnutí na s. M7.

Oliver R. Hoor

Classification of financial instruments for Luxembourg tax purposes

Třídění finančních nástrojů pro daňové účely v Lucembursku

European taxation, Vol. 65, (2025) No. 7, p. 319-326

Finanční nástroje lze pro účely zdanění v Lucembursku klasifikovat jako vlastní kapitál nebo dluh. S ohledem na skutečnost, že daňové režimy vlastního kapitálu a dluhu jsou zásadně odlišné, má toto třídění velký význam. Autor v příspěvku analyzuje vlastnosti, které je třeba zohlednit při klasifikaci finančních nástrojů, rozebírá hodnocení finančních nástrojů jako dluhu nebo vlastního kapitálu a uvádí několik případových studií (úročený a neúročený úvěr od jiné společnosti ve skupině, mezaninová půjčka). - Poznámky.

Tomáš Vajda

Daňová podpora příspěvků na pojištění dlouhodobé péče

Bulletin Komory daňových poradců, Sv. 2025, č. 3, s. 57-61

Charakteristika daňové podpory pojištění dlouhodobé péče v ČR a zhodnocení její účinnosti po více než roce existence. Zvýhodnění by mělo přispívat ke zvýšení zájmu poplatníků o zajištění ochrany pro případ potřeby dlouhodobé péče. Autor shrnuje faktory vedoucí k zavedení daňové podpory a v rozvoji dobrovolného soukromého pojištění na dlouhodobou péči, které by existovalo vedle veřejně financovaných schémat, vidí jedno z řešení nároků veřejných rozpočtů zvyšujících se v důsledku stárnutí populace ČR. Uvádí, že záměry komerčních pojišťoven pro možnost zavedení nového pojistného produktu nebyly podmíněny přijetím daňové podpory. Následně autor rozebírá teoretické vymezení této daňové podpory a vyvrací představu o mechanickém využívání daňové podpory při zavádění nových stimulačních opatření. - Poznámky.

Magdaléna Vyškovská

Daňová rezidence fyzických a právnických osob : proč ji zjišťovat a jak ji zjistit

Účetní a daně, Sv. 28, (2025) č. 10, s. 23-34

Zjištění daňové rezidence fyzické či právnické osoby je jedním ze základních kroků v rámci správného určení rozsahu daňové povinnosti poplatníka v ČR, ale i souvisejících povinností plátce daně, který daně osobě (jedná-li se o daňového nerezidenta v ČR) vyplácí příjem ze zdrojů na území České republiky. Daňový rezident ČR je povinen zdaňovat v ČR celosvětové příjmy, nikoliv pouze příjmy plynoucí ze zdrojů na území ČR. V praxi může nesprávné posouzení daňové rezidence vést ke dvojímu zdanění nebo naopak k neplnění daňových povinností. Autoři rozebírají určení daňové rezidence podle zákona o daních z příjmů, problematiku daňové rezidence dle smluv o zamezení dvojího zdanění a podmínky podle zákona druhého smluvního státu. Dále se věnují určení daňové rezidence fyzické osoby splňující vnitrostátní podmínky obou smluvních států a potvrzení o daňovém domicilu. - Poznámky.

Soo How Koh

Dealing with the cost of import GST in Singapore

Vypořádání se s náklady daně ze zboží a služeb při dovozu do Singapur

International VAT monitor, Vol. 36, (2025) No. 4, p. 129-130

Americký prezident D. Trump zavedl tzv. reciproční cla na dovoz zboží ze zahraničí. Opatření bylo odůvodněno tím, že americké podniky musí platit ročně přes 200 miliard dolarů na DPH či GST (daň ze zboží a služeb) v zahraničí. Clo se nevyhnulo ani Singapuru, přestože má tento stát vůči USA obchodní přebytek a na dovoz z USA dle vzájemné dohody o volném obchodu uvaluje nulová cla. Singapur sice ukládá GST, existují však možnosti, jak se zahraniční podniky mohou této dani v Singapuru vyhnout. Dvě z možností (využití dovozních úlev, partnerství s místními subjekty v rámci dodavatelských řetězců) jsou rozebrány v článku. - Poznámky.

Emrah Ferhatoğlu

Divergent interpretation about software payments under Turkish tax treaty law

Odlišný výklad softwarových poplatků v tureckých daňových smlouvách

Bulletin for international taxation, Vol. 79, (2025) No. 8, p. 247-265

V článku je analyzován daňový režim softwarových poplatků v Turecku. Autor nejprve popisuje turecký softwarový průmysl, následně definuje pojem "software" dle tureckého práva a věnuje se zdanění příjmů ze software dle vnitrostátního daňového práva (daň z příjmů fyzických osob, daň z příjmů právnických osob, daňové pobídky). Následně rozebírá daňový režim u softwarových poplatků podle tureckého práva o zamezení dvojího zdanění a uvádí související judikaturu. Poukazuje na odlišnosti mezi mezinárodními dokumenty (pokyny OECD a OSN a z nich vycházející turecké smlouvy o zamezení dvojího zdanění) a správní a soudní praxí (rozhodnutí často vycházejí z tureckého vnitrostátního práva). Uvedeny jsou rovněž příklady přístupu ke zdanění softwarových poplatků z jiných zemí (Indie, Brazílie, aj.). - Poznámky.

Petr Lunga

DPH EU: pořízení zboží z jiného členského státu (§ 16 ZDPH)

Daně a právo v praxi, Sv. 30, (2025) č. 9-10, s. 27-33

Autor objasňuje klíčové aspekty pořízení zboží z jiného členského státu podle § 16 zákona č. 235/2004 Sb., o dani z přidané hodnoty. Přibližuje princip a základní charakteristiku intrakomunitárního pořízení zboží (tj. specifický způsob nabytí zboží, který je klíčový pro správné určení místa zdanění a aplikaci režimu DPH v přeshraničních transakcích v rámci jednotného trhu EU). Zohledňuje také způsob zajištění přepravy a důsledky pro plátce DPH v Česku, který pořídí zboží z jiného členského státu EU. Dále rozebírá, kdo je dodavatelem při intrakomunitárním pořízení, jaká jdou pravidla pro dovoz zboží právnickými osobami nepovinnými k dani, jaký je postup při vracení daně a co se považuje a nepovažuje za pořízení zboží z jiného členského státu. Problematika je dokreslena řadou příkladů.

Robert C. Prätzler

E-Rechnug in der Umsatzsteuer : Entwurf eines BMF-Schreibens vom 25.06.2025

Elektronická fakturace v oblasti daně z přidané hodnoty : návrh přípisu BMF ze dne 25.6.2025

Der Betrieb, Jg. 78, (2025) Nr. 32, S. 1916-1920

Elektronická fakturace je v Německu důležitým tématem v oblasti daně z přidané hodnoty. Spolkové ministerstvo financí zveřejnilo návrh dalšího aplikačního přípisu, který je v článku prozkoumán a vyhodnocen. Článek navíc zařazuje přípis do kontextu národního a unijního práva a poukazuje na otevřené problematické oblasti. - Poznámky. -- Shrnutí na s. M9.

Claudia Dias Soares

EU VAT in the space economy : challenges and normative perspectives

DPH v EU u vesmírné ekonomiky : výzvy a normativní pohledy

International VAT monitor, Vol. 36, (2025) No. 4, p. 131-140

Vesmírná ekonomika je v EU na vzestupu, na zařízení na oběžné dráze nicméně nelze aplikovat pravidla stálé provozovny pro účely DPH. Dle mezinárodního práva rovněž neexistuje ve vesmíru územní svrchovanost, což komplikuje možnost uvalení DPH na vesmírnou ekonomiku. Autorka v článku nastiňuje možná řešení této situace. - Poznámky.

Christina Allen

The evaluation of VAT/GST in OECD countries in electronic commerce

Zhodnocení DPH a daně z obrátu v zemích OECD u elektronického obchodu

International VAT monitor, Vol. 36, (2025) No. 4, p. 141-163

Rozmach elektronického obchodování představuje výzvu pro tradiční systémy DPH založené na principu místa určení. Autorka se v příspěvku zabývá elektronickým obchodováním z pohledu DPH, a to i s příklady z různých zemí (z EU i mimo EU). Konkrétně je součástí článku mj. téma zdanění digitálních služeb a nehmotného majetku, zavedení jednotného místa výběru DPH v EU, zdanění prodeje zboží na dálku či zdanění digitálních platform. - Poznámky.

Jarkko Harju, Ilpo Kauppinen, Olli Ropponen

Firm responses to an interest barrier : empirical evidence

Reakce podniků na limitaci úroků : empirická zjištění

Fiscal studies, Vol. 46, (2025) No. 2, p. 211-237

Blíže k problematice přesouvání zisků nadnárodními korporacemi s cílem snížit svoji daňovou zátěž. Autoři se především zaměřují na konkrétní kanál přesunu zisků - přesun dluhů -, který využívá skutečnost, že úrokové náklady jsou ve většině zemí odečitatelné od daně z příjmů právnických osob. Studie na základě dat o finských, švédských a dánských nadnárodních korporacích z období 2009-2015 zjišťuje dopady omezení úroků, které bylo zavedeno ve Finsku v r. 2014 s cílem zabránit přesouvání zisků nadnárodními společnostmi. Využívá metodu rozdílu v rozdílech (difference-in-differences). Autoři zkoumají důsledky omezení pro finanční náklady, úroveň zadlužení a celkovou ekonomickou aktivitu podniků. Zjištění ukazují, že finské nadnárodní podniky reagovaly na omezení úrokových nákladů snížením finančních nákladů a některé podniky nejvíce zasažené změnou také snížily svou úroveň zadlužení. Odlišně rovněž začaly využívat převodní ceny jako způsob přesunu zisků mezi daňovými jurisdikcemi. - Poznámky.

Frank Pötgens, Stéphane Austry, John Avery Jones, Philip Baker, Peter Blessing, Robert Danon, Shefali Goradia, Johann Hattingh, Koichi Inoue, Guglielmo Maisto, Toshio Miyatake, Angelo Nikolakakis, Kees van Raad, Jens Schönfeld, Richard Vann and Bertil Wiman

Interpretation under the Multilateral Instrument (MLI). Part Two

Výklad mnohostranného nástroje (MLI). část druhá

Bulletin for international taxation, Vol. 79, (2025) No. 8, p. 266-285

Ve druhé části článku o Mnohostranné daňové úmluvě (Multilateral Instrument, MLI), která implementuje pravidla OECD proti erozi daňového základu a přesouvání zisků (BEPS) do daňových smluv, se autoři soustředí na vybrané aspekty interpretace MLI. Popisují mj. postavení (statut) tzv. vysvětlujícího komentáře (Explanatory Statement), dále se vyjadřují k postavení tzv. názorů konference smluvních stran (Conference of the Parties), či k relevantnosti akčních zpráv (action reports) k BEPS při interpretaci. Zároveň popisují mechanismy, jak řešit různé otázky týkající se interpretace a implementace. Dotýkají se také výkladu v souvislosti s různými jazyky. - Poznámky.

Jiří Slezák

Interval and global progressivity : the case of the Visegrad group

Intervalová a globální progresivita : případ Visegrádské skupiny zemí

Acta VŠFS, Vol. 19 (2025), No. 1, p. 18-31

Článek analyzuje progresivitu daně z příjmů fyzických osob ze závislé činnosti v zemích Visegrádské skupiny a ukazuje, jak jednotlivé daňové systémy odrážejí odlišné ekonomické a sociální priority. Pomocí metod intervalové a globální progresivity za použití dat Eurostatu o mzdách autor hodnotí, jak se daňové zatížení liší v závislosti na úrovni příjmů. Výsledky ukazují, že Česká republika, Slovensko a Polsko obecně uplatňují progresivní daňové systémy, přičemž daňová progresie je vyšší u nižších příjmových úrovní a s rostoucím příjmem klesá. V některých případech se však daňový systém stává regresivním, například při uplatnění odpočtů na děti. Maďarsko vyniká proporcionálním daňovým systémem, který vykazuje malou až žádnou progresivitu, s výjimkou daňových výhod souvisejících s dětmi. Celkově vykazuje Polsko nejvyšší globální daňovou progresivitu, a to především díky širším daňovým pásmům a silnějšímu zaměření na přerozdělování. Ačkoli daňová progresie existuje ve většině zemí V4, zůstává omezená, což je ovlivněno skromnými daňovými pásmy a využíváním daňových odpočtů. - Poznámky.

Plný text dostupný z: <http://dx.doi.org/10.37355/acta-2025/1-02>

M. Greive, J. Hildebrand

Mindeststeuer praktisch nur in der EU

Minimální daň prakticky jen v EU

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 199 (16.10.2025), S. 8

Plán bývalého spolkového ministra financí O. Scholze na prosazení globální minimální daně pro korporace zatím nedochází svého naplnění. Ze 140 zemí se k iniciativě připojilo 35, z toho 27 bylo členskými státy EU. Přední německé obchodní organizace varují ministra financí L. Klingbeila, že současný stav může odsunout EU do mezinárodní izolace, zejména kvůli značně výhodnějším podmínkám v ostatních zemích.

Zdeněk Burda

Nezákonná kontrola - judikatura správních soudů

Daně a právo v praxi, Sv. 30, (2025) č. 9-10, s. 47-56

Výběr komentované judikatury Nejvyššího správního soudu ČR ve sporech o zákonnost kontroly prováděné správcem daně z let 2024-2025. V úvodu autor shrnuje závěry starších komentovaných rozsudků, dále se věnuje judikátům týkajícím se počtu míst pro uskutečnění kontroly, která mohou být uvedena v protokolu o zahájení kontroly; možnosti pokračovat v kontrole ukončené oznámením o ukončení daňové kontroly; nezákonnosti celé kontroly, pokud je jedním oznámením zahájena kontrola na tři zdaňovací období, z toho na jedno nezákonně; zahájení kontroly na služebně NCOZ. Následně rozebírá rozsudky o výzvě správce daně bance k poskytnutí údajů o daňovém subjektu v rámci vyhledávací činnosti a okamžiku faktického zahájení kontroly; o zahájení kontroly těsně před koncem prekluzivní lhůty a otázce, jaká nečinnost finančního úřadu způsobuje pouhou formálnost zahájení kontroly.

Teodor Milev

Pillar Two and existing corporate tax regime : are amendments necessary?

Pilíř 2 a současný režim daně z příjmů právnických osob : jsou nutné opravy?

European taxation, Vol. 65, (2025) No. 7, p. 306-309

Článek rozebírá dopady globálních pravidel OECD proti erozi základu daně (GloBE), které jsou součástí druhého pilíře, na bulharský režim daně z příjmů právnických osob, který historicky udržuje nízkou sazbu daně ve výši 10 %. Ačkoli Bulharsko přijalo pravidla GloBE a zavedlo domácí dorovnávací daň spolu s pravidlem pro zahrnutí příjmů (IIR) a pravidlem pro nedostatečně zdaněné platby (UTPR), vznikají potenciální konflikty mezi těmito novými předpisy a stávajícími daňovými výhodami, zejména pokud jde o příjmy z dividend a atraktivní osvobození od daně z kapitálových výnosů z veřejných akcií a státních dluhopisů. Autor zdůrazňuje nechtěné důsledky těchto nesouladů a potenciální ztrátu konkurenčních daňových výhod Bulharska. Dále zkoumá možnosti, které mají tvůrci politik v Bulharsku k dispozici, aby tento problém vyřešili a nebo přijali nový status quo. - Poznámky.

Dagmar Procházková, Christian Žmolík

Pořízení fotovoltaické elektrárny z účetního a daňového pohledu

Účetní a daně, Sv. 28, (2025) č. 10, s. 9-17

Článek rozebírá daňovou a účetní problematiku pořízení fotovoltaické střešní elektrárny (FVE), v níž vyrobená elektrická energie primárně slouží pro vlastní potřebu majitele. Autoři vysvětlují, v jakém okamžiku lze FVE zařadit do majetku, a způsoby odpisování fotovoltaických elektráren (odlišně pro elektrárny zařazené do majetku do 31.7.2025 a po 1.8. 2025 - v souvislosti s novelou energetického zákona). Zaměřují se rovněž na dotace na FVE. Problematika změny v daňovém přístupu ke stanovení odpisů z pořízení FVE je dokreslena několika praktickými příklady.

Guglielmo Maisto

President's welcome : reflection on and issues with the global minimum tax - a tribute to the 2025

Global IFA travelling lectures

Úvodní slovo předsedy : úvahy a problémy týkající se globální minimální daně - odkaz na putovní přednášky IFA konané v různých městech v roce 2025

Bulletin for international taxation, Vol. 79, (2025) No. 9-10, p. 289-303

V úvodníku ke zvláštnímu číslu časopisu jsou představena témata projednávaná na 77. ročníku kongresu Mezinárodní fiskální asociace (International Fiscal Association, IFA). Kongres se konal v říjnu 2025

v portugalském Lisabonu, přičemž jej doplnily přednášky ve 12 městech na různých kontinentech v průběhu r. 2025. Zastřešujícím tématem současného ročníku je interpretace dle druhého pilíře vzorových pravidel GloBE. Zbývající články v čísle se týkají různých daňových specifik v Portugalsku (např. odpočtu úroků od základu daně či skutečného vlastnictví). - Poznámky.

Khatuna Kharkhelauri, Tamar Khinikadze-Gvaramia, David Bibichadze, Tamari Kajaia and Maia Martiashvili

The role of tax and legal incentives in attracting foreign capital : a comparative analysis

Úloha daňových a právních pobídek v přilákání zahraničního kapitálu : srovnávací analýza

European taxation, Vol. 65, (2025) No. 8, p. 329-338

Autoři přibližují význam a obsah daňových a právních změn pro přilákání zahraničních investic do Gruzie, s důrazem na zjednodušení gruzínského daňového systému. Analyzují daňové změny zahrnující snížení sazby daní a zavedení estonského modelu daně z příjmů právnických osob; zdůrazňují příznivé účinky těchto pobídek na přímé zahraniční investice, prostředí pro malé podniky a na celkové investiční klima. Návazně porovnávají gruzínské reformy s opatřeními ve vybraných státech (Arménie, Ázerbajdžán, pobaltské státy a Ukrajina) a prokazují vedoucí roli svojí země v přilákání přímých zahraničních investic. - Poznámky.

Thomas Sendke

The status of the harmonization of tax enforcement within the European Union

Stav harmonizace vymáhání daňových pravidel v Evropské unii

Bulletin for international taxation, Vol. 79, (2025) No. 9-10, p. 359-373

Článek se zabývá ochranou základních práv plátců daně při přeshraničním vymáhání daní v EU. Vychází z autorovy disertační práce na toto téma, která získala v r. 2025 ocenění od Mezinárodní fiskální asociace. Autor nejprve objasňuje, proč je podstatné se tématem zabývat, dále předkládá evropskou judikaturu k tématu a hodnotí stupeň harmonizace daňového práva a vymáhání daňových pravidel v EU. - Poznámky.

Lenka Heřmánková

Stav a vývoj daňových a celních příjmů k 30.9.2025

Clo-douane, Sv. 59, (2025) č. 10, s. 8-9

Zůstatky na účtech celní správy ČR ke dni 30.9.2025. Celkové zůstatky příjmů státního rozpočtu na účtech CS. Dovoz (DPH, spotřební daně, clo, správní poplatky, příslušenství); vnitrostátní spotřební daně; dělená správa; meziroční srovnání.

Felix Koehl

Der Steuerberater vor dem Verwaltungsgericht

Daňový poradce před správním soudem

Der Betrieb, Jg. 78, (2025) Nr. 35, S. 2130-2133

Článek má poskytnout praktickou pomoc daňovým poradcům, kteří dosud nemají příliš zkušeností se správním řízením, zejména s ohledem na problematiku oblast pomoci v souvislosti s epidemií koronaviru. Obsahuje informace o oprávnění daňového poradce zastupovat ve správním řízení, průběhu odvolacího a soudního řízení, stručný popis příslušných opravných prostředků a vzorový spis, který je k dispozici online. - Poznámky. -- Shrnutí na s. M8.

Philip Baker

Taxation and human rights : the Statement on tax policy and the International Covenant on Economic, Social and Cultural Rights

Daně a lidská práva : Prohlášení o daňové politice a Mezinárodní pakt o hospodářských, sociálních a kulturních právech

Bulletin for international taxation, Vol. 79, (2025) No. 8, p. 240-246

Autor v příspěvku analyzuje tzv. "Prohlášení k daňové politice" vydané v rámci Mezinárodního paktu o hospodářských, sociálních a kulturních právech (The International Covenant on Economic, Social and Cultural Rights, ICESCR) Výborem OSN pro hospodářská, sociální a kulturní práva. Rozebrán a hodnocen je obsah dokumentu, tj. jeho tři části (úvod, povinnosti plynoucí z Paktu v oblasti daňové politiky, mezinárodní spolupráce a extraterritoriální závazky v oblasti daní). Podle autora je prohlášení mj. nedostatečně transparentní a snaží se určit jeden univerzální přístup vhodný pro všechny. Autor se přiklání k tomu, aby prohlášení uznávalo, že státy čelí rozmanitým problémům a že všem nevyhovuje jednotná daňová politika. Zároveň podle autora hrozí, že prohlášení v současném znění brzy zastará. - Poznámky.

Frederic Wersand, Veronika Azovs'ka, Jennifer Becker, and Maria José Onate Carrasco

VAT on directors' fees in Luxembourg : a shift in the legal landscape

DPH a odměny ředitelů v Lucembursku : změna v právním prostředí

International VAT monitor, Vol. 36, (2025) No. 4, p. 171-175

Podle lucemburských soudů se ředitelé nepovažují za osoby povinné k DPH, pokud nejednají nezávisle. Autoři popisují změny v lucemburském přístupu ke zdanění odměn ředitelů v návaznosti na zmíněný rozsudek i důsledky pro ředitele a firmy. - Poznámky.

Natalia Nazim

VAT treatment of electric vehicle charging : analysis of the recent ECJ case law

Nabíjení vozidel na elektřinu z pohledu DPH : analýza nedávné judikatury Soudního dvora EU

International VAT monitor, Vol. 36, (2025) No. 4, p. 165-170

Autorka se zabývá zdaněním nabíjení vozidel na elektřinu v EU prostřednictvím DPH, a to v návaznosti na judikaturu Soudního dvora EU (rozsudky C-282/22 a C-60/23). Nejprve popisuje dodavatelský řetězec u vozidel na elektřinu a zdanění dodávek elektřiny prostřednictvím DPH, následně se soustředí na otázky, které byly objasněny novými rozsudky. Jedná se o klasifikaci transakcí v rámci dodavatelských řetězců jako dodání zboží či služby a jednotného či kombinovaného dodání (single supply vs. composite supply) a o podobu samotného dodavatelského řetězce. - Poznámky.

Emmanuel Chávez, Cristóbal Domínguez

Who pays for a VAT hike at an international border?

Kdo zaplatí zvýšení DPH na mezinárodních hranicích?

Fiscal studies, Vol. 46, (2025) No. 2, p. 185-210

Autoři zkoumají dopady změny daně z přidané hodnotě v Mexiku v r. 2014, která standardizovala sazbu daně v celé zemi tím, že zvýšila sazbu z 11 % na 16 % v oblastech v blízkosti mezinárodních hranic. Tento přirozený experiment umožnil analýzu vlivů zvýšení DPH na sousední jurisdikci. Prostřednictvím metody rozdílů v rozdílech bylo zjištěno, že zvýšení DPH vedlo k nárůstu cen o jednu třetinu. Dále byl pozorován negativní dopad na odměny pracovníků v oficiálním sektoru, protože část zvýšení DPH (okolo 2 %) absorbovali tito pracovníci. - Poznámky.

Lenka Nováková, Marie Smékalová, Daniela Králová

Zdanění zaměstnaneckých akciových a opčních plánů : přehled turbulentního vývoje legislativy

Bulletin Komory daňových poradců, Sv. 2025, č. 3, s. 11-15

Článek shrnuje vývoj legislativy v oblasti zdanění zaměstnaneckých akciových a opčních plánů v ČR (se zaměřením na okamžik zdanění příjmů) a podrobně představuje aktuální úpravní úpravu vycházející z novely zákona o daních z příjmů č. 360/2025 Sb. Autorky upozorňují, že nová ustanovení definující kvalifikované zaměstnanecké opce a upravující jejich zdanění, představují poměrně komplikovanou úpravu. Pravidla byla zavedena s cílem podpořit zaměstnanecké participace v podnicích, zejména v malých inovačních firmách a startupech. - Poznámky.

Daniel Hušek

Změny daňového řádu zavedené novelou s účinností od 1.7.2025

Účetní a daně, Sv. 28, (2025) č. 10, s. 4-9

Dne 1.7.2025 vstoupil v účinnost zákon č. 218/2025 Sb., kterým se mění některé zákony v oblasti správy daní a působnosti Celní správy ČR, a další zákony (souhrnně označované jako celnický balíček). V článku jsou přiblíženy hlavní změny daňového řádu, které celnický balíček přináší. Jedná se o změny nalézacího řízení (§ 72); změny úroků a promíjení příslušenství daní (zákaz anatocismu, změny v úročení, oblasti promíjení); změny placení a vymáhání daní (námitka jako opravný prostředek, vrácení přeplatku, agenda vymáhání) a ostatní změny (přesnější vymezení procesní způsobilosti správce daně, doručování do ciziny, úpravy mlčenlivosti správce daně ve vztahu k oznamování možného spáchání trestných činů, zveřejňování informací na úřední desce, přechod příslušenství daně na dědice a zakotvení právní úpravy při zániku svěřenského fondu). -- K promíjení penále viz také DPH aktuálně č. 21/2025, s. 1-4.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty článků jsou dostupné v Odborné knihovně MF.

Daňový a účetní TIP : aktuality, komentáře, dotazy a odpovědi**Sv. 2025, č. 20**

Nárok na odpočet DPH v podmínkách roku 2025 (s. 1-4); Novela zákona o účetnictví přijatá v roce 2025 - č. 316/2025 Sb. (s. 5-6); Dotazy a odpovědi: oznámení osvobozených příjmů - dar (s. 4); souběžný výkon činnosti v ČR a Velké Británii (s. 6); prodej auta při režimu paušálních výdajů a DPH (s. 7); zapsaný spolek a registrace k DPH (s. 8).

Daňový a účetní TIP : aktuality, komentáře, dotazy a odpovědi**Sv. 2025, č. 21**

Přehled zásadních změn v novele zákona o daních z příjmů obsažené v zákonu č. 360/2025 Sb. (s. 1-6); Dotazy a odpovědi: nedokončené zakázky v průběhu dvou let (s. 6-8); vstupní cena a způsob odpisování při pronájmu nemovitosti (s. 8).

DPH aktuálně : novinky z oblasti daně z přidané hodnoty**Sv. 2025, č. 20**

Vracení daně - hodnotové a časové limity, žádost o vrácení daně v jiném členském státu, proces vracení následující po odeslání žádosti, výzva k poskytnutí informací správci daně, vrácení daně osobám ze třetích zemí (s. 1-4); Dotazy a odpovědi: antikvariát - obrat DPH (s. 5); režim přenesení daňové povinnosti u staveb pro neekonomickou činnost (s. 5); prodej elektřiny z FVE (s. 5-6); náhrada škody z hlediska DPH (s. 6); převod družstevního podílu a DPH (s. 6); zapůjčení či pronájem zařízení do EU/třetích zemí s možností následného odprodeje (s. 6-7); programátorské práce pro firmu z EU (s. 8).

DPH aktuálně : novinky z oblasti daně z přidané hodnoty**Sv. 2025, č. 21**

Prominutí penále u DPH po novele daňového řádu 2025 - zákon č. 218/2025 Sb. a pokyn GFŘ D-72 (s. 1-4); Dotazy a odpovědi: pronájem železniční vlečky a DPH (s. 4); zapsaný spolek a povinná registrace k DPH (s. 4-5); darování nemovitosti a DPH (s. 5-6); dodávka stavebního materiálu do EU (s. 6); limit pro registraci k DPH u příspěvkové organizace (s. 7); prodej firemního zaměstnaneckého bytu a DPH (s. 8).

DPH aktuálně : novinky z oblasti daně z přidané hodnoty**Sv. 2025, č. 22**

Zálohový a vypořádací koeficient - odpočet DPH (s. 1-5); Dotazy a odpovědi: změna předpokládaného účelu použití dlouhodobého majetku a DPH (s. 6); úroky sesterské společnosti a obrat (s. 6); slovenská VAT pro českého plátce (s. 6-7); montáž klimatizace pro průmyslovou halu - přenesená daňová povinnost (s. 7); oprava základu daně z důvodu insolvence/reorganizace dlužníka (s. 7-8); prodej automobilu a vypořádání DPH (s. 8).

Účetnictví v praxi**Sv. 29, (2025) č. 9-10**

Jedno prominutí sankce u kontrolního hlášení se v roce 2025 částečně vrací (s. 4-9); Zástavní právo podle daňového řádu (s. 10-12); Zdanění úplatného převodu kryptoměn (s. 13-17); Patenty, známky a autorská práva (s. 18-21); Účtování dluhopisů (s. 22-29); Převzetí dluhu - právní, účetní a daňové aspekty (s. 30-37); Změny oprav DPH u nedobytných pohledávek (s. 38-44); Postupy zaměstnavatele a pojištěnce při skončení zaměstnání (s. 45-48).

Finance. Bankovníctví. Měnový systém

Lea Bitter

Banking crises under a central bank digital currency (CBDC)**Bankovní krize v kontextu digitální měny centrální banky (CBDC)**

Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik = Journal of economics and statistics, Vol. 245, (2025) No. 4-5, p. 479-526

Článek zkoumá, jak úročená digitální měna centrální banky (CBDC) ovlivňuje bankovní krize a finanční stabilitu, a to pomocí dynamického bankovního modelu s finančním akcelerátorem. Existují obavy, že

přijetí CBDC zvýší riziko bankovních runů, ale model dochází k opačnému závěru. Dle autorky snižuje CBDC v normálních dobách čistou hodnotu a zisky bank přesunem vkladů do veřejných digitálních peněz a zároveň zmírňuje závažnost a pravděpodobnost bankovních runů během krizí. Analýza rozlišuje mezi bankovními selháními způsobenými nedostatečnou likviditou a platební neschopností a ukazuje, že výsledky finanční stability závisí na tom, jak je emise CBDC řízena v rozvaze centrální banky. Pokud je tvorba CBDC spojena s nákupem aktiv, oba typy bankovních selhání se odkládají na větší šoky, zatímco doplnění emise úvěry bankám silně brání selháním způsobeným likviditou, ale může způsobit platební neschopnost. Simulace ukazují, že CBDC stabilizuje ceny aktiv, zpomaluje dynamiku finančního akcelérátoru a vrací likviditu zpět do ekonomiky, čímž snižuje systémovou křehkost. Autorka dospívá k závěru, že na rozdíl od rozšířených obav může dobře navržená CBDC posílit finanční stabilitu v krizích tím, že poskytuje bezpečné digitální aktivum a umožňuje centrálním bankám stabilizovat kapitálové trhy prostřednictvím úprav rozvahy. - Poznámky.

Simone Auer, Nicola Branzoli, Giuseppe Ferrero, Antonio Ilari, Francesco Palazzo, Edoardo Rainone
CBDC and the banking system

Digitální měna centrální banky a bankovní systém

Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik = Journal of economics and statistics, Vol. 245, (2025) No. 4-5, p. 435-478

Studie zkoumá potenciální dopady zavedení digitální měny centrální banky (CBDC) na rozvahy bank, se zaměřením na její vliv na struktury financování, likviditu a ziskovost. Na základě údajů italských bank za období od června 2021 do března 2023 autoři zjišťují, že důsledky CBDC závisí do značné míry na jejích konstrukčních vlastnostech (limity držení, odměny a ochrana soukromí) a na tom, jak banky upraví své rozvahy v reakci na odliv vkladů, kdy jsou privátní peníze nahrazeny veřejnými digitálními penězi. Výsledky analýzy naznačují, že pokud přijetí CBDC zůstane pod 15 % retailových vkladů, dopad na financování a ziskovost bank by byl zvládnutelný, zejména v systému s dostatkem likvidity a stabilním financováním. Vyšší míra přijetí, zejména bez limitů držení, by však mohla zatížit banky s nižšími přebytečnými rezervami. - Poznámky.

A. Kröner, M. Müller

Deutsche Börse öffnet Infrastruktur für Stablecoins

Německá burza otevírá infrastrukturu pro stablecoiny

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 189 (1.10.2025), S. 25

Deutsche Börse nabídne k obchodování stablecoiny společnosti Circle. Jedná se o USDC (dolarový stablecoin) a EURC (stablecoin navázaný na kurz eura), obchodovatelné v současnosti na burzách 3DX a Crypto Finance, v budoucnu i prostřednictvím společnosti Clearstream, patřící pod německou burzu.

Anna Kipnis

Deutsche Inflation auf Höchststand in 2025 : Teuerung

Německá inflace na maximu za rok 2025 : zdražení

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 189 (1.10.2025), S. 39

Inflace v Německu v září 2025 dosáhla výše 2,4 % meziročně, jádrová inflace (po odečtení volatilních cen energií a potravin) pak výše 2,8 %. Do konce roku se neočekává pokles inflace pod dvě procenta.

Tomáš Keramidas

Digitální euro? Víc než jen peníze... : je to nová platforma pro byznys!

Bankovníctví, Sv. 33, (2025) č. 10, s. 38-39

Projekt digitálního eura je strategickou odpovědí na globální výzvy a především základem pro novou vlnu inovací, která má potenciál od základu změnit fungování evropských podniků. Představuje příležitost k budování efektivnějších, automatizovaných a skutečně celoevropských obchodních modelů. Digitální euro se má stát klíčovým nástrojem pro posílení strategické autonomie Evropy a jeho význam nespočívá pouze v digitalizaci měny, ale v nových funkcích, které umožní. V článku jsou blíže představeny podmíněné platby, které jsou ústředním prvkem této inovace, a zdůrazněny i další příležitosti související s projektem digitálního eura.

Frank Wiebe

Es droht eine Blase des gesamten Finanzsystems

Hrozí bublina celého finančního systému

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 189 (1.10.2025), S. 40

Komentář se blíže zabývá otázkou, zda rostoucí kurzy zejm. amerických akciových trhů nenaplnují charakteristiku nadhodnocení („bubliny“). Věnuje se situaci na akciových trzích v USA, kde 10 předních společností indexu S&P 500 tvoří 40 % tržní kapitalizace s předními riziky v oblastech kryptoměnových burz a podle některých odborníků uměle nadhodnocených investic do státních projektů při nízké regulaci zejm. u zmíněných kryptoměn. Znaky investiční bubliny vykazuje i sektor umělé inteligence. Rostoucí cena zlata pak pravděpodobně dojde korekce, znaky nadhodnocení však převážně nenaplnuje.

Mutiu Gbade Rasaki

Evaluating the effects of the US monetary policy stance on emerging economies' monetary policy independence

Hodnocení dopadů měnové politiky USA na nezávislost měnové politiky rozvíjejících se ekonomik

Finance a úvěr, Vol. 75 (2025), No. 2, p. 197-221

Studie zkoumá míru nezávislosti měnové politiky ve 14 rozvíjejících se tržních ekonomikách v období 2000-2023, přičemž se zaměřuje na reakci centrálních bank na šoky měnové politiky USA, a to pomocí tří rozšířených specifikací Taylorova pravidla pro otevřenou ekonomiku. Na základě měsíčních údajů z databází IFS a FRED autor zjistil, že úrokové sazby rozvíjejících se tržních ekonomik jsou citlivější na změny sazby federálních fondů USA, než na pohyby domácích směnných kurzů, což odráží nízkou měnovou nezávislost. Výsledky na úrovni jednotlivých zemí ukazují, že 9 ze 14 rozvíjejících se tržních ekonomik upravuje své úrokové sazby v reakci na změny měnové politiky USA, zatímco 7 z nich reaguje také na změny inflace a produkce v USA, což je důkazem šíření měnové politiky. Zjištění dále ukazují změnu chování po globální finanční krizi v r. 2008. Reakce rozvíjejících se ekonomik na zpřísnění měnové politiky USA byla před r. 2008 silnější, ale poté oslabila, což naznačuje větší měnovou nezávislost v období po krizi. Studie celkově zdůrazňuje dominantní globální vliv měnové politiky USA, zejména prostřednictvím ústřední role dolaru v obchodu a financích. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.32065/CJEF.2025.02.04>

George Steer

The extreme dominance of Big Tech

Extrémní dominance velkých technologických společností

Financial Times, Vol. 2025, No. 42088 (1.11.2025), p. 6

Článek popisuje situaci amerického akciového trhu, kde je růst poháněn téměř výhradně malou skupinou technologických společností s velkou tržní kapitalizací spojených s boomem umělé inteligence. Osm technologických gigantů nyní tvoří 36 procent celkové tržní hodnoty USA, od dubna generovalo 60 procent zisků a představuje téměř 80 procent čistého růstu příjmů indexu. Tato dominance je umocněna velkými kapitálovými výdaji souvisejícími s umělou inteligencí od společností Google, Amazon, Meta a Microsoft, a to i přesto, že dynamika zisků se zpomaluje a ocenění se podle ukazatelů dostává na úroveň přesahující internetovou bublinu z r. 1999. Zatímco zastánci tvrdí, že koncentrace odráží preference investorů pro stabilní inovátory, a nikoli bublinu v oblasti umělé inteligence, skeptici varují, že silná závislost na několika málo firmách činí trhy zranitelnými, zejména proto, že náklady na infrastrukturu umělé inteligence stále více tlačí společnosti jako Meta a Oracle k emisi dluhopisů v hodnotě několika miliard dolarů. Navzdory známým přehrátkám a historickým připomínkám se mnoho investorů více obává zmeškání další fáze poháněné umělou inteligencí, než rizika poklesu trhu.

Claire Jones, George Steer

Fed cuts rates by a quarter point and signals end to quantitative tightening

Fed snižuje sazby o čtvrt procentního bodu a naznačuje konec kvantitativního zpřísnování

Financial Times, Vol. 2025, No. 42086 (30.10.2025), p. 1

Článek informuje, že americký Federální rezervní systém snížil svou referenční úrokovou sazbu o 0,25 procentního bodu na rozmezí 3,75 až 4 procenta. Předseda Fedu J. Powell varoval, že další snížení v prosinci není zaručeno, jelikož Fed kvůli dlouhodobému uzavření vládních úřadů nemá k dispozici klíčová data. Fed se rozhodl zastavit od 1. prosince snižování bilance, přičemž newyorský Fed se chystá

reinvestovat všechny splatné státní dluhopisy a 35 miliard dolarů měsíčně z hypotečních cenných papírů do státních dluhopisů. Trhy, které před Powellovým prohlášením předpokládaly 87% pravděpodobnost dalšího snížení sazeb, snížily tuto očekávanou pravděpodobnost na 74 %.

Yao Zeng

Finance changed, risks didn't

Finance se změnil, rizika nikoli

Finance & development, Vol. 62 (2025), No. 3, p. 18-23

Článek zkoumá proměnu globálního finančního systému od finanční krize v r. 2008. Dle autora jsou banky nyní díky přísnější regulaci bezpečnější, a proto se finanční rizika přesunula do nových, méně regulovaných oblastí. Vzestup fintechových firem a kryptoměnových platebních systémů změnil tradiční role bank v poskytování likvidity, úvěrů a plateb. Podílové fondy a ETF nyní poskytují významnou tržní likviditu, ale mohou zesilovat otřesy během volatility. Podobně úvěry založené na umělé inteligenci poskytované fintechovými a technologickými platformami rozšířily přístup k úvěrům a zároveň soustředily finanční moc mimo dohled regulačních orgánů. V oblasti plateb zvýšily stablecoiny a vládou podporované systémy rychlých plateb efektivitu, ale zavedly nové systémové zranitelnosti ve formě tlaků na likviditu a úvěrových rizik pro banky. Článek varuje, že klíčové finanční funkce nyní leží mimo dosah tradičních záchranných sítí, což činí systém rychlejší, ale také křehčí. Dle autora nemusí příští krize vzniknout v bankách, ale v nové infrastruktuře, na které je založeno globální financování. Plný text dostupný z: https://knihovna.urad.mfcr.cz/earchiv/2025/09/Finance_and_Development_September_2025.pdf

Gita Gopinath : by invitation

Gita Gopinath : na pozvání redakce The Economist

The Economist, Vol. 457, (2025) No. 9470, p. 17

Autorka, bývalá hlavní ekonomka MMF a v současnosti profesorka ekonomie na Harvardově univerzitě, se ve svém příspěvku vyjadřuje k tomu, jaké důsledky by pro světovou ekonomiku znamenal krach amerického akciového trhu. Současná situace a nadšení okolo rozmachu umělé inteligence nabízí určité paralely s prasknutím tzv. dotcom bubliny na přelomu tisíciletí. Dopady případného krachu by v současnosti byly podle autorky ovšem daleko závažnější, a to kvůli propojení s americkými trhy. Americké domácnosti nyní mnohem více působí na akciovém trhu, a to kvůli vysoké výnosnosti i dominanci amerických firem. Ze stejného důvodu mají o americké akcie zájem také evropští investoři (ti zároveň těží z příznivého kurzu dolaru). Pokud by došlo ke korekci srovnatelné s prasknutím dotcom bubliny, vymazala by tato korekce americkým domácnostem majetek v objemu až 70 % HDP USA, zahraničním investorům pak 20 % světového HDP. Důsledky této závažné situace i další okolnosti, které mohou a nemusí nastat, jsou diskutovány v příspěvku.

Xiangyuan Yu, Yiming Chang, Jiaqi Li

How do financial inclusion, deposit insurance, and bank concentration affect bank stability?

Jak finanční inkluze, pojištění vkladů a koncentrace bank ovlivňují stabilitu bank?

Prague economic papers, Vol. 34 (2025), No. 3, p. 278-303

Studie zkoumá, jak finanční inkluze, pojištění vkladů a koncentrace bank vzájemně ovlivňovaly bankovní stabilitu ve 122 zemích mezi r. 2004 až r. 2021. Autoři vyvíjejí index morálního hazardu, který zachycuje rizika zakotvená v systémech pojištění vkladů, a zkoumají nelineární a interakční efekty mezi finanční inkluzí, krytím vkladů a efektem nákazy. Empirické výsledky ukazují, že morální hazard spojený s pojištěním vkladů snižuje stabilitu bank, i když tento efekt je zmírněn, když finanční inkluze interaguje s přeshraniční nákazou, což podtrhuje komplementaritu institucí. Mezi krytím vkladů a stabilitou byl zjištěn vztah ve tvaru písmene U, kdy mírné krytí zvyšuje odolnost, zatímco nadměrné záruky vedou k podstupování rizika. Ačkoli finanční inkluze sama o sobě vykazuje slabé přímé účinky, její interakční termíny významně zlepšují stabilitu, což naznačuje, že inkluzivní finanční systémy tlumí vnější šoky. Naopak vyšší koncentrace bank zvyšuje riziko, zejména v rozvíjejících se ekonomikách se slabší správou věcí veřejných. Studie dochází k závěru, že koordinace politik je zásadní pro vyvážení stability a efektivy v globálních bankovních systémech. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.18267/j.pep.893>

Andreas Kröner, Dennis Schwarz

Jedes zweite Girokonto wird bei Neobanken eröffnet

Každý druhý běžný účet je otevřen u neobank

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 188 (30.9.2025), S. 30

V r. 2024 bylo 45 % všech běžných účtů v Německu otevřeno u tzv. neobank a direct bank. Jedná se o pokračování trendu rostoucí popularity těchto poskytovatelů bankovních služeb, kdy v r. 2015 jejich služby využívalo 12 % klientů. Tradiční banky však stále drží 84 % všech vkladů, což svědčí o preferenci jejich služeb pro odlišné spektrum požadavků.

Sam Fleming, Claire Jones, Olaf Storbeck

The long shadow of quantitative easing

Dlouhý stín kvantitativního uvolňování

Financial Times, Vol. 2025, No. 42067 (8.10.2025), p. 17

Článek se věnuje kvantitativnímu uvolňování prováděnému Fedem, které se opět dostalo pod politickou palbu, zejména ze strany amerického ministra financí Scotta Bessenta. Jeho kritika dle autorů odráží širší odpor proti tomuto nástroji, který pramení již z doby finanční krize v r. 2008. Odpůrci tvrdí, že kvantitativní uvolňování nafukuje bubliny na trzích s aktivy, čímž prohlubuje nerovnost, zatímco zastánci tvrdí, že bylo nezbytné zabránit ekonomickému kolapsu během krize. Bank of England čelí podobnému politickému pobouření kvůli ztrátám daňových poplatníků v důsledku programu nákupu dluhopisů a německý odpor vůči kvantitativnímu uvolňování Evropské centrální banky zůstává symbolem skepticismu vůči nekonvenční měnové politice. Dle autorů se tyto kontroverze propojili s populistickými útoky na nezávislost centrálních bank. Ekonomové s v názoru neshodují a přiznávají, že strategie ukončení kvantitativního uvolňování byla špatně koncipována. Jiní trvají na tom, že v extrémních situacích zůstává kvantitativní uvolňování legitimním nástrojem.

Leonidas Exuzidis

Der Preistreiber im Supermarktgel

Inflační činitelé v obchodním regálu

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 190 (2.10.2025), S. 34-35

Blíže k problematice zohlednění cen potravin jako významné složky inflace Evropskou centrální bankou. V září 2025 potraviny zdražily meziměsíčně o 3 % s celkovou inflací ve výši 2,2 %, v následujícím roce je u potravin očekáváno až 2,5% zdražení. Článek podrobněji zmiňuje roli klimatické změny v cenových výkyvech vybraných potravin (s příklady olivového oleje, kávy a mléka). Inflace u potravin je podle autora hlavní příčinou růstu celkové míry inflace v eurozóně i zdrženlivé peněžní politiky ECB.

Carlos León, Jose F. Moreno, Kimmo Soramäki

Simulating the adoption of a retail CBDC

Simulace zavedení maloobchodní digitální měny centrální banky (CBDC)

Jahrbücher für Nationalökonomie und Statistik = Journal of economics and statistics, Vol. 245, (2025) No. 4-5, p. 401-433

Studie zkoumá potenciální dopady zavedení digitální měny centrální banky pro maloobchod (rCBDC) na systém maloobchodních plateb za použití agentově orientovaného modelování. Autoři vytvořili digitální protějšek španělského platebního systému na základě údajů z průzkumu SPACE Evropské centrální banky, aby simulovali, jak by spotřebitelé a obchodníci mohli přijmout rCBDC v různých scénářích. Model zachycuje interakce mezi spotřebiteli a obchodníky, kteří se v průběhu času učí a přizpůsobují své platební volby. Výsledky ukazují, že bez atraktivních konstrukčních prvků nebo politických pobídek zůstává přijetí rCBDC nízké a postupné, což odráží reálné zkušenosti v zemích jako Nigérie a Bahamy. Vládní platby v rCBDC však její přijetí výrazně podporují, zatímco limity zůstatku jej omezují. Studie stanovuje optimální bod, kdy je přijetí rCBDC dostatečně vysoké, aby podpořilo používání, a dostatečně nízké, aby zabránilo úniku vkladů a finanční nestabilitě. - Poznámky.

Darrell Duffie, Odunayo Olowookere, Andreas Veneris

The stablecoin balancing act

Vyvažování stablecoinů

Finance & development, Vol. 62 (2025), No. 3, p. 32-36

Článek zkoumá, jak by technologie blockchain a kryptografické nástroje mohly urovnat napětí mezi finančním, soukromím a dodržováním předpisů v éře digitálních aktiv. Podle autorů umožňují stablecoiny tok finančních prostředků přes decentralizované pseudo-anonymní účty mimo dosah orgánů činných v trestním řízení, čímž usnadňují transakce při nelegálních činnostech. Autoři navrhují rámec „compliance-by-design“, který přímo do blockchainů zabudovává opatření proti praní špinavých peněz a financování terorismu. Transakce by tak mohly být automaticky prověřovány na podezřelé aktivity se zachováním anonymity uživatelů, s možností zákonného zbavení této anonymity. Cílem systému je nahradit reaktivní monitorování mimo řetězec proaktivním dohledem v rámci řetězce. Tento přístup však čelí významným výzvám v oblasti výpočetní techniky, interoperability mezi jurisdikcemi a potřeby důvěryhodných vydavatelů pověření. Plný text dostupný z: https://knihovna.urad.mfcr.cz/earchiv/2025/09/Finance_and_Development_September_2025.pdf

Andreas Kröner

Steigende Risiken durch Schattenbanken

Rostoucí rizika stínových bank

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 198 (15.10.2025), S. 36-37

Mezinárodní měnový fond ve své zprávě o globální finanční stabilitě varuje před riziky spojenými s tzv. stínovými bankami. Tzv. nebankovní zprostředkovatelé finančních služeb (NFB, non-banking financial intermediaries) představují kvůli potenciálně nadhodnoceným cenám akcií, tlaku na státní dluhopisy a možné nestabilitě riziko prohloubení případné finanční krize. Jako příklad autor uvádí nedávnou krizi společnosti Credit Suisse.

Astrid Dörner

Wohin steuern die USA ohne Daten? : Folgen des Shutdowns

Kam míří USA bez dat? : důsledky shutdownu

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 199 (16.10.2025), S. 30-31

Shutdown veřejných financí v USA odsouvá i zprávu amerického Úřadu pro statistiku práce (BLS) o indikátorech americké ekonomiky, zejména o výši inflace. Článek shrnuje dosavadní peněžní politiku Fedu ve vztahu k trhu práce a zmiňuje dopady sporu prezidenta Trumpa s J. Powellem na efektivitu kroků centrální banky.

Leo Lewis

Yen under pressure as BoJ holds interest rates

Japonský jen pod tlakem, jelikož Bank of Japan drží úrokové sazby

Financial Times, Vol. 2025, No. 42087 (31.10.2025), p. 4

Článek se věnuje měnové politice japonské centrální banky (Bank of Japan) a přetrvávající úrokové sazbě na úrovni přibližně 0,5 %. Hlasování o ponechání úrokové sazby v této výši prošlo poměrem hlasů 7:2. Krok vedl k oslabení jenu o 0,6 %, a to v souvislosti s rostoucími spekulacemi, že do r. 2026 nedojde k dalšímu zvýšení sazeb. Guvernér Kazuo Ueda zdůraznil, že nemá žádnou představu o načasování budoucích zvýšení, podle analytiků to může udržet tlak na oslabení měny. Nejnovější výhled centrální banky předpokládá, že inflace klesne pod 2% cíl do začátku fiskálního r. 2026. Někteří ekonomové poukazují na skutečnost, že slabost jenu se zdá být odtržená od fundamentů, zejména s ohledem na očekávání zvýšených vládních investic, což podtrhuje rostoucí napětí mezi pohyby trhu, opatrností domácí politiky a mezinárodním tlakem.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty článků jsou dostupné v Odborné knihovně MF.

Bankovníctví : odborný časopis pro praktickou činnost bank

Sv. 33, (2025) č. 10

NRB a ČEB se už spojují. Je to oficiální (s. 8); Více peněz na důchody, více peněz do investic: kam to povede? - vklady u bank (s. 10-13); Změny v pojišťovnictví a energetice aneb co nového v regulaci (s. 18);

Financování přechodu: od řízení portfolia ke změnám v ekonomice - anebo ne? - dopady řízení portfolia z pohledu udržitelnosti na reálnou ekonomiku (s. 20-23); Digitální zkušenost jako klíč k loajalitě klientů (s. 24-26); Finanční sektor míří do kvantového světa (s. 28-29); Neevropské banky upevňují vliv v Evropě aneb EBA varuje před závislostí na amerických institucích a měnovými riziky (s. 32-33); Platební morálka domácností kolísá (s. 34-35); Úvěrová situace eurozóny: když konkurence přemůže riziko (s. 36-37); Digitální euro? Víc než jen peníze... Je to nová platforma pro byznys! (s. 38-39); Umělá inteligence přináší nejen spoustu nových možností, ale i nové otázky - rozhovor s členem bankovní rady ČNB J. Procházkou (s. 40-43); Historické zkušenosti s plněním maastrichtského kurzového kritéria (s. 44-47); Přinese hra o udržení jádra v zelené energii více zisku, nebo spíše ztrát? (s. 48-49).

Hospodářská situace a politika. Řízení. Výroba. Služby. Ceny

Nassos Stylianou, Sam Learner, Irene de la Torre Arenas, Sam Joiner

Age of mega battery

Věk mega baterií

Financial Times, Vol. 2025, No. 42071 (13.10.2025), p. 17

Článek popisuje, jak nekonzistentnost výstupu elektrické energie z obnovitelných zdrojů podnítila celosvětový boom v oblasti akumulace energie v bateriích. Od té doby se kapacita baterií v Kalifornii ztrojnásobila na 13 GW, čímž se přebytečná denní solární energie přeměnila na spolehlivou večerní dodávku a snížila se závislost na fosilních palivech. Tento úspěch inspiroval další přijetí obdobných systémů v jiných zemích a předpokládá se, že globální kapacita do r. 2035 vzroste desetinásobně, a to zejména v Číně a USA. Od r. 2010 klesly náklady na lithium-iontové baterie o 90 % a s pomocí inovací bylo možné vybudovat podobné rozsáhlé projekty na skladování energie. Baterie nyní hrají klíčovou roli ve stabilizaci sítí a arbitráži cen elektřiny, které v důsledku zapojení obnovitelných zdrojů energie prudce kolísají. Celý systém je však limitován požární bezpečností a případnými nesrovnalostmi v legislativě. Pokroky v oblasti účinnosti a podpůrných politik však mění baterie v páteř čistšího a flexibilnějšího energetického systému, zejména v regionech s bohatým slunečním zářením.

Gheorghe-Alexandru Tarta

Assessing the early warning capabilities of GaR : a probabilistic approach to recession detection in CEE economies

Hodnocení schopností GaR v oblasti včasného varování : pravděpodobnostní přístup k detekci recese v ekonomikách střední a východní Evropy

Prague economic papers, Vol. 34 (2025), No. 3, p. 304-346

Článek představuje nové pojetí rámce Growth-at-Risk (GaR), jako prognostického systému včasného varování (EWS) pro předpovídání pravděpodobnosti recese v ekonomikách střední a východní Evropy. Studie využívá finanční a makroekonomické ukazatele na úrovni čtvrtletí od r. 2005 do r. 2024 za 11 zemí k odhadu rozložení růstu HDP. Empirické výsledky ukazují, že systém včasného varování založený na rámci Growth-at-Risk funguje srovnatelně s tradičními logitovými modely, přičemž tento rámec vyniká v určitých horizontech díky flexibilitě při zachycování asymetrických rizik. Zjištění zdůrazňují, že finanční napětí, expanze úvěrů a indikátory sentimentu jsou silnými prediktory poklesu ekonomiky. Studie dochází k závěru, že integrace rámce Growth-at-Risk jako přímého modelu včasného varování může zlepšit schopnost tvůrců politik předvídat recese. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.18267/j.pep.897>

Jan Vejmělek

Cla zatím příliš netrkají, přesto ostré rohy mají

Profi poradenství & finance, Sv. 13, (2025) č. 8, s. 14-15

Úvaha nad nejbližším makroekonomickým vývojem ČR v podmínkách, kdy globální ekonomika čelí šoku z rozpoutaných obchodních válek ze strany amerického prezidenta Trumpa. Efekt předzásobení a odložení platnosti vyšších recipročních cel na evropské vývozy do USA znamenal lepší letošní druhé čtvrtletí, ale i nadále se očekává negativní dopad ve druhém pololetí r. 2025. Dále se autor vyjadřuje k očekáváním týkajícím se inflace, směřování měnové politiky, konsolidace veřejných financí a vývoje úvěrového impulsu. Tabulka porovnává hlavní ekonomické ukazatele ekonomiky ČR (dosažené i očekávané) v letech 2024-2026. -- K tématu kvality života ve střední Evropě viz s. 16-17.

Claire Jones, Sam Fleming

An economy defying gravity

Ekonomika popírající gravitaci

Financial Times, Vol. 2025, No. 42076 (18.10.2025), p. 8

Článek rozebírá odolnost americké ekonomiky navzdory obchodním napětím, slabému trhu práce a uzavření vládních úřadů. Dle autorů stojí za její silou investiční rozmach poháněný umělou inteligencí a rostoucí hodnoty akciového trhu. Optimismus spojený s umělou inteligencí zvýšil prognózy růstu USA na 2 % za r. 2025 a 2,1 % za r. 2026. Boom AI zvýšil bohatství domácností o 5 bilionů dolarů, ale také prohloubil nerovnost. Spotřebitelské výdaje se častěji soustřeďují mezi nejbohatších 10 % obyvatel. Ekonomové varují, že takto rozdělená ekonomika připomíná internetovou bublinu z konce 90. let 20. století s nadhodnocenými trhy a křehkými fundamenty. Kritici varují, že nadhodnocené ceny aktiv a omezené faktory růstu by mohly v případě šoků vyvolat nestabilitu a očekávané daňové škrt v rámci Trumpova zákona Big Beautiful Bill by měly dále prohloubit rozdíly v příjmech.

The line-goes-up crowd

Akciové trhy a jejich vliv na americkou ekonomiku

The Economist, Vol. 457, (2025) No. 9469, p. 70

Diskuze nad souvislostí mezi boomem akciových trhů a vývojem americké ekonomiky. Je rozebráno, které skupiny obyvatel obvykle akcie vlastní, jak se spotřebitelské výdaje těchto obyvatel projevují na ekonomice a jak se situace liší oproti tomu, když se boom vyskytne na trhu s nemovitostmi. Otázkou jsou také důsledky možného propadu na akciovém trhu.

Anne-Sylvaine Chassany

Merz tests Germany's patience

Merz zkouší trpělivost Německa

Financial Times, Vol. 2025, No. 42078 (21.10.2025), p. 15

Článek se zabývá rostoucím politickým a ekonomickým tlakem, kterému čelí německý kancléř Friedrich Merz. Navzdory svým pro-podnikatelským postojům a slibům ambiciózního reformního programu Agenda 2030, se Merz potýká se stagnací domácí ekonomiky. Jeho koalice se sociálními demokraty (SPD) a Zelenými vypracovala rozsáhlý plán výdajů na infrastrukturu a obranu v hodnotě 500 miliard eur, ale hospodářský růst zůstává slabý, podnikatelská nálada se zhoršila a krajně pravicová Alternativa pro Německo (AfD) nadále získává na síle. Merz čelí kritice ze strany průmyslových lídrů i zevnitř CDU za to, že neprovedl slíbené reformy. Uvolnění přísné německé dluhové brzdy a sporné reformy sociálního zabezpečení odradily jak fiskální konzervativce, tak partnery z SPD. Analytici varují, že úpadek německého průmyslu a zahraniční šoky mohou vést k paralýze spolkové vlády.

Gamze Göçmen Yağcılar, Mehmet Levent Erdaş, Zühal Arslan

Research on the impact of financial development and human capital on the sustainable development goals in Central and Eastern European countries (CEECs) : evidence from econometric approaches

Výzkum dopadu finančního rozvoje a lidského kapitálu na cíle udržitelného rozvoje ve střední a východní Evropě (CEEC) : důkazy z ekonometrických přístupů

Národohospodářský obzor, Vol. 25 (2025), No. 1, p. 29-47

Studie zkoumá vztah mezi environmentálními, sociálními a správními výsledky, finančním rozvojem a lidským kapitálem v České republice, Polsku, Rumunsku, Maďarsku a Bulharsku. Použitá data pokrývají časové období 1990-2022, a to v širším rámci udržitelného rozvoje. Autoři uvádějí, že metriky ESG slouží jako ukazatele pokroku země směrem k cílům udržitelného rozvoje OSN a zkoumají, jak finanční rozvoj a lidský kapitál přispívají ke zlepšení výkonnosti ESG. Pomocí ekonometrických analýz k testování kointegrace a kauzality zjišťují dlouhodobé vztahy mezi ESG a finančním i lidským rozvojem ve čtyřech z pěti zemí. Studie ukazuje, že silnější finanční systémy mohou zlepšit výsledky ESG zlepšením přístupu k udržitelným investicím, zatímco vyšší lidský rozvoj podporuje přijetí hodnot udržitelnosti společností. Závěry naznačují, že politiky podporující finanční inkluzi, nástroje udržitelného financování a investice do vzdělávání a sociální infrastruktury jsou nezbytné pro dosažení udržitelného růstu. Dle autorů je rozvoj robustních finančních systémů a posílení lidského kapitálu klíčové pro zlepšení výkonnosti ESG a v širším smyslu pro zajištění souladu ekonomického pokroku s ochranou životního prostředí a sociálním blahobytem. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.2478/revecp-2025-0003>

Kate Duguid, Valentina Romei, Emily Herbert

US jobs data expected to show negligible growth

Údaje o zaměstnanosti v USA by měly vykazat zanedbatelný růst

Financial Times, Vol. 2025, No. 42059 (29.9.2025), p. 8

Článek poskytuje přehled klíčových globálních ekonomických vývojů a výhledů centrálních bank v USA, eurozóně a Austrálii. Ve Spojených státech ekonomové očekávají mírný růst zaměstnanosti, s přibližně 48 000 novými pracovními místy, což pravděpodobně znamená, že Federální rezervní systém bude pokračovat ve snižování úrokových sazeb do konce roku. Předpokládá se, že inflace v eurozóně mírně vzroste na 2,2 %. Analytici se domnívají, že tento nárůst je dočasný a je způsoben volatilitními faktory, tudíž ECB pravděpodobně nebude okamžitě zpřísnovat měnovou politiku. V Austrálii se mezitím očekává, že centrální banka po nedávném snížení úrokových sazeb ponechá sazby na úrovni 3,6 %, jelikož inflace a ekonomická dynamika zůstávají silnější, než se předpokládalo. Nadále však přetrvává nejistota ohledně budoucího vývoje sazeb.

Mezinárodní hospodářské vztahy a integrace

Miroslav Pavlák, Roman Mentlík, Miroslav Halouzka, Svetlana Yurchenko

Czech participation in Ukraine's reconstruction : risks, scenarios and opportunities in the housing sector

Účast České republiky na obnově Ukrajiny : rizika, scénáře a příležitosti v oblasti bydlení

Acta VŠFS, Vol. 19 (2025), No. 1, p. 73-100

Studie zkoumá potenciální zapojení českých podniků do rekonstrukce ukrajinského odvětví bydlení a stavebnictví po r. 2022. Kombinací kvalitativního a kvantitativního přístupu, včetně rozhovorů se zainteresovanými stranami, výzkum identifikuje jak příležitosti, tak překážky pro účast České republiky. Dle autorů omezuje vysoké vnímané riziko a slabé právní záruky zapojení soukromých podniků do obnovy Ukrajiny. Investiční potřeby se odhadují na 65–95 miliard USD v závislosti na bezpečnostních podmínkách, přičemž české malé a střední podniky mají dobrou pozici, ale brzdí je nedostatečné kapacity. Studie doporučuje vytvořit národní koordinační platformy, systémy pojištění rizik a pilotní projekty spolupráce propojující akademickou sféru, podniky a veřejné instituce s cílem usnadnit bezpečný vstup na trh a dlouhodobou odolnost. Kromě politických implikací autoři zdůrazňují roli univerzit jako zprostředkovatelů obnovy po konfliktu a upozorňují na strategický význam účasti České republiky na rekonstrukci Ukrajiny jako ekonomické příležitosti i příspěvku k regionální stabilitě. - Poznámky. Plný text dostupný z: <http://dx.doi.org/10.37355/acta-2025/1-05>

Mercedes Ruehl

Is there still a need for a World Economic Forum?

Je Světové ekonomické fórum stále potřeba?

Financial Times, Vol. 2025, No. 42068 (9.10.2025), p. 17

Článek hodnotí důležitost Světového ekonomického fóra v Davosu (World Economic Forum, WEF) v době světových i interních krizí. V srpnu 2025 byla zveřejněna důvěrná 37stránková zpráva švýcarské advokátní kanceláře o zneužití zdrojů organizace zakladatelem Světového ekonomického fóra Klausem Schwabem a jeho manželkou Hilde. Nebyly objeveny žádné důkazy o trestném činu, ale zpráva poukázala na špatné manažerské postupy. Následné vyšetřování odhalilo hlubokou institucionální dysfunkci a urychlilo odchod Schwaba po 54 letech ve vedení. WEF tak ztrácí vedoucí roli v době, kdy upadá globalizace a konsensus světových elit, díky kterým se fórum stalo relevantní. Konkurenční fóra v Rijádu, Mnichově a Pekingu zpochybňují vliv švýcarské organizace uprostřed rostoucí nedůvěry vůči globálním elitám. Pod vedením nových prozatímních spolupředsedů Larryho Finka a André Hoffmanna bude WEF čelit rozhodující zkoušce na setkání v r. 2026.

Obchod. Cla. Mezinárodní finance

J. Hanke Vela, C. Volkery

140-Milliarden-Waffenpaket für Ukraine - Russland soll zahlen

140miliardový zbrojní balíček pro Ukrajinu - Rusko by mělo platit

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 188 (30.9.2025), S. 8

Evropská unie směřuje k využití zmrazených aktiv ruské centrální banky v hodnotě 40 miliard eur k financování podpory Ukrajiny v průběhu let 2026 a 2027. Tzv. reparační půjčka a další vojenská podpora budou financovány v principu formou kolektivního dluhopisu garantovaného evropskými zeměmi. Půjčka by byla splatná až po uhrazení válečných reparací ruskou stranou. Část prostředků bude využita na pokrytí nákladů na obsluhu úvěru Ukrajině v rámci G7.

Sylwia Nowak

Automating origin calculations : key considerations for manufacturers with complex supply chains [elektronický zdroj]

Automatizace původu zboží : klíčové aspekty, které je nutné zvážit z pohledu výrobců v rámci komplexních dodavatelských řetězců

World customs journal, Vol. 19 (2025), No. 2, p. 82-100

Příspěvek se na příkladu z Velké Británie věnuje automatizaci zjišťování původu zboží z pohledu podniků zapojených do zahraničního obchodu. Byla stanovena výzkumná otázka zabývající se existence právních a provozních omezení spojených s automatizací výpočtu preferenčního původu ve Velké Británii. Zmíněny jsou různé aspekty, které musí firmy při automatizaci zvážit (interpretace pravidel, kvalita dat, aj.). Rovněž je diskutována role systémů "ERP" (Enterprise Resource Planning), celního softwaru a tzv. dlouhodobého prohlášení dodavatele při usnadnění dodržování pravidel preferenčního původu. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.55596/001c.144236>

Fortress economics : American growth

Opevněná ekonomika : americký hospodářský růst

The Economist, Vol. 457, (2025) No. 9469, p. 8

Prezident USA D. Trump se snaží americkou ekonomiku "opevnit" vůči zahraničí, ekonomice to však do budoucna uškodí. Škody se projevují zatím pomalu. Investoři negativní vliv migračních omezení a cel zatím z různých důvodů nevnímají - cla nejsou až tak vysoká a nedošlo k odvetným opatřením, akciové trhy procházejí vlivem rozvoje umělé inteligence boomem. Náklady izolace se projeví později a postupně porostou. Akciové trhy nemohou růst donekonečna, hrozí růst inflace, světový obchod se uzavřené Americe přizpůsobí a cla naruší konkurenceschopnost ekonomiky. Také nebude dostatek kvalifikovaných pracovníků-talentů kvůli migračním omezením. Jak situaci zvrátit? Ostatní státy nezavedly odvetná opatření, což znamená, že by Spojené státy vysoká cla musely odstranit samy ze své vůle, proti čemuž ovšem budou protestovat domácí firmy. Čím déle bude stávající situace přetrvávat, tím pravděpodobnější je, že si světový obchod poradí bez USA. -- Viz i další volně související články k tématu v čísle (s. 31-32, 64-66, 66-67 a 70).

Vincent Doix

Fragmented regulation of trade and EU customs law

Roztříštěná regulace zahraničního obchodu a celní legislativa Evropské unie

Global trade and customs journal, Vol. 20, (2025) No. 9, p. 615-621

Zahraníčního obchodu se čím dál více dotýká regulace v oblasti dodržování lidských práv a ochrany životního prostředí. Příslušná ustanovení vznikají mimo celní legislativu, což ale vyvolává některé problémy. Používají se např. některé pojmy z celní oblasti, ale příslušný právní režim, který se na danou situaci vztahuje, není celní režim. Dochází tak k nekonzistenci mezi používanými pojmy a právními režimy, což může vést k právní nejistotě. Problém souvisí s oslabenou pozicí mnohostranného vyjednávání na úrovni WTO a s příklonem k jednostranným regulacím. - Poznámky.

William Sandlund

Chinese stocks beat global peers as reforms take hold

Čínské akcie překonaly globální konkurenty díky pokračujícím reformám

Financial Times, Vol. 2025, No. 42072 (14.10.2025), p. 8

Článek popisuje, jak čínské akcie překonaly globální trhy s největším rozdílem za posledních osm let, když index MSCI China vzrostl v r. 2025 o 35 % ve srovnání s 14% nárůstem indexu MSCI World. Dle autora růst odráží počáteční úspěch rozsáhlých politických opatření Pekingu. Po letech poklesu a skepse zahraničních investorů vyvolané krizí na trhu s nemovitostmi čínská vláda zavedla rozsáhlé měnové a fiskální stimuly, podpořila zpětný odkup akcií, posílila správu a řízení společností a propagovala akciový trh jako životaschopnou alternativu k nemovitostem. Regulační reformy se zaměřily na znovuootevření trhů zahraničním investorům, ovšem navzdory těmto snahám zůstává příliv zahraničního kapitálu utlumený. Dle respondentů to může být kvůli přetrvávajícím obavám z politické kontroly a geopolitickému napětí. Analytici poznamenávají, že čínský trh nabízí širší škálu kvalitních společností, ale k přilákání trvalých domácích a mezinárodních investic bude zapotřebí dlouhodobá důvěryhodnost a stabilní několikaleté výnosy.

Serhii Perepolkin, Oleg Morozov, Oksana Lehka, Iya Stryzhak

International Union for the Publication of Customs Tariffs : investigation of a forgotten international customs organisation [elektronický zdroj]

Mezinárodní unie pro zveřejňování celních sazebníků : pátrání po zapomenuté mezinárodní celní organizaci

World customs journal, Vol. 19 (2025), No. 1, p. 64-79

Celní právo ovlivňují v současné době dvě nadnárodní organizace: Světová celní organizace (World Customs Organization, WCO) a Světová obchodní organizace (World Trade Organization, WTO). K formování celního práva ovšem v minulosti přispěly i jiné instituce. Autoři se v článku zabývají jednou z nich, konkrétně Mezinárodní unií pro zveřejňování celních sazebníků (International Union for the Publication of Customs Tariffs), neboli tzv. "Publikační unií" (Publication Union). Tato organizace fungovala v letech 1891-2017. V posledních dvou dekadách význam instituce slábl - sazebníky začaly být zveřejňovány na internetu a státy upouštěly od placeného členství. Příspěvek se věnuje právním základům organizace a předpokladům vzniku, dále popisuje činnost organizace a její zánik. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.55596/001c.133238>

Ümit Çelebi

Inward processing regime : a case study of international supply chain trade via EU-TR customs union

Režim aktivního zušlechťovacího styku : případová studie obchodu v rámci mezinárodního dodavatelského řetězce v celní unii mezi EU a Tureckem

Global trade and customs journal, Vol. 20, (2025) No. 9, p. 622-630

Článek se prostřednictvím případové studie obchodu mezi Tureckem a Evropskou unií věnuje režimu aktivního zušlechťovacího styku (inward processing regime, IPR), což je celní režim, který umožňuje na území EU dovézt nezpracované zboží a po zpracování (zušlechtění) jej opět vyvézt. Clo ani DPH se po splnění stanovených podmínek neodvádí. Autor nejprve vysvětluje příslušné podmínky, následně pak popisuje konkrétní obchodní případ a rozebírá různé celní režimy z hlediska jejich výhod a nevýhod. V závěru jsou uvedena doporučení vztahující se k danému případu. - Poznámky.

Marc Poulain ; rozhovor vedla E. Kandoul

Observations on the EU's Carbon Border Adjustment Mechanism (CBAM) : an interview with Marc Poulain, international trade negotiations director, Association française des entreprises privées/French Association of Large Companies (AFEP)

Poznatky k evropskému Mechanismu uhlíkového vyrovnání na hranicích (CBAM) : rozhovor s Marcem Poulainem, ředitelem pro mezinárodní obchodní vyjednávání z Francouzské asociace velkých podniků (AFEP)

Global trade and customs journal, Vol. 20, (2025) No. 9, p. 578-580

M. Poulain, francouzský expert z asociace AFEP, se v rozhovoru vyjadřuje k unijnímu Mechanismu uhlíkového vyrovnání na hranicích (Carbon Border Adjustment Mechanism, CBAM). Nejprve krátce představuje asociaci AFEP, následně pak uvádí některé své obavy spojené s CBAM (přílišná administrativní náročnost pro podniky). Na tyto problémy by podle něj měla pamatovat nadcházející revize.

Konkrétně Poulain zmiňuje tři zásadní otázky, které by se měly vyřešit: rozsah pravidel, konkurenceschopnost exportu a přesouvání zboží zatíženého vysokými emisemi na trhy mimo EU. Rozhovor se dotýká i kompatibility CBAM s pravidly WTO, vlivu CBAM na inovace v EU či připravenosti francouzských podniků na nová pravidla.

William Sandlund, Haohsiang Ko

Overseas renminbi lending surges as China steps up de-dollarisation

Zahraníční půjčky v renminbi prudce rostou, Čína zintenzivňuje snahy o snížení závislosti na dolaru

Financial Times, Vol. 2025, No. 42081 (24.10.2025), p. 10

Článek popisuje prudký růst čínských zahraničních úvěrů v renminbi. Peking zintenzivňuje úsilí o internacionalizaci své měny a snížení závislosti na americkém dolaru. Za poslední desetiletí se zahraniční aktiva čínských bank s pevným výnosem více než zdvojnásobila na hodnotu 1,5 bilionu USD, přičemž podíl denominovaný v renminbi rychle rostl na téměř 484 miliard USD. Banka pro mezinárodní platby uvedla, že úvěry v RMB rozvojovým zemím vzrostly za čtyři roky o 373 miliard USD, dle autorů představoval r. 2022 zlomový bod v odklonu od úvěrů v dolarech a eurech. Keňa, Angola a Etiopie převedly své dluhy v dolarech na renminbi, zatímco Indonésie, Slovinsko a Kazachstán vydaly dluhopisy v renminbi. Hlavním hnacím motorem bylo financování obchodu, jelikož se globální podíl renminbi čtyřnásobně zvýšil na 7,6 %, čímž se RMB stalo druhou nejpoužívanější měnou pro financování obchodu po USD. Tento růst je podporován offshore clearingovými bankami a měnovými swapovými linkami. Ačkoli RMB představuje pouze 2,1 % globálních rezerv, nová opatření mají za cíl zvýšit likviditu a použitelnost aktiv v RMB.

Ira Reese

Product supply chains : a new wrinkle in customs enforcement

Výrobní dodavatelské řetězce : nová vráska z pohledu vymáhání celní legislativy

Global trade and customs journal, Vol. 20, (2025) No. 9, p. 631-633

V posledních letech se v oblasti zahraničního obchodu stále častěji řeší etické otázky, tj. zda v souvislosti s dovozem určitého zboží či suroviny nedošlo v zemi původu k porušení lidských práv nebo legislativy na ochranu životního prostředí. Příkladem je americký Zákon o prevenci nucené práce Ujgurů (Uyghur Forced Labour Prevention Act, UFLPA) a Nařízení EU proti odlesňování (European Union Deforestation Regulation, EUDR). Autor ve svém komentáři rozebírá, jaké výzvy tento trend přináší do celní praxe. V praxi se např. může stát, že je výrobek složen ze směsi materiálů, jejichž původ je prostřednictvím forenzních metod obtížné určit. Situaci neusnadňuje ani častý pohyb výrobků v rámci dodavatelských řetězců a vícenásobné zpracování.

Alessandro Fruscione

Reform of the jurisdiction of the Court of Justice of the European Union in matters of customs law

Reforma pravomocí Soudního dvora EU v záležitostech celního práva

Global trade and customs journal, Vol. 20, (2025) No. 9, p. 634-638

Autor představuje novou unijní legislativu, která od 1.10.2024 změnila rozdělení pravomocí Soudního dvora EU a Tribunálu, pokud jde o rozhodování v předběžných otázkách. Soustředí se přitom na celní oblast. Celkově dochází ke třem hlavním okruhům změn: k přerozdělení pravomocí mezi SDEU a Tribunálem; k úpravě procesních pravidel s cílem zajistit účast na předběžném řízení a jeho transparentnost a k reformě za účelem zajištění efektivity odvolacího procesu proti rozhodnutím Tribunálu. - Poznámky.

Antoine Comont

When trade remedies become unfair : abuse of anti-dumping and countervailing measures at the WTO.

Part 1

Když se nápravná opatření v oblasti obchodu stanou nespravedlivými : zneužívání antidumpingových a vyrovnávacích opatření na úrovni Světové obchodní organizace. 1. část

Global trade and customs journal, Vol. 20, (2025) No. 9, p. 590-598

Autor v dvoudílném článku zkoumá, do jaké míry zneužívají členské státy Světové obchodní organizace nápravná opatření v oblasti zahraničního obchodu k protekcionismu. V této části jsou popsány nejednoznačné otázky z hlediska interpretace a procesních záležitostí, kdy při využívání daných nástrojů mohou úřady členských států do určité míry jednat podle svého uvážení. To však v konečném důsledku může přispět ke zneužívání nástrojů. - Poznámky.

Ruchir Sharma

Why gold and stocks are partying together

Proč zlato a akcie slaví společně

Financial Times, Vol. 2025, No. 42077 (20.10.2025), p. 21

Komentář se zabývá neobvyklým souběžným růstem cen zlata a akcií, který se odchyluje od historických norem, kdy se výnosy těchto komodit obvykle pohybovaly opačným směrem. Analytici přisuzují růst cen zlata zajišťovacím investicím v době politické nejistoty, autor však tvrdí, že skutečným motorem je nadměrná globální likvidita vyvolaná masivními fiskálními a měnovými stimuly po pandemii. Přes tvrzení Fedu o restriktivní politice udržují velké deficity USA a zvýšená ochota riskovat likviditu na vysoké úrovni, což podporuje souběžný růst akcií i zlata. Snadný přístup k obchodování a zakořeněná víra v podporu trhu ze strany vlády povzbuzují investory k dosažení výnosu napříč všemi aktivy.

Jana Jarešová

Změny v zákoně o celní správě : rozvoj kompetencí a nová úprava kontrolních nákupů

Daně a právo v praxi, Sv. 30, (2025) č. 9-10, s. 38-39

Shrnutí vybraných změn obsažených v tzv. celnickém balíčku, který upravuje oblasti správy daní a působnosti Celní správy ČR (zákon č. 218/2025 Sb.). Autor se zaměřuje na změny zákona o Celní správě ČR č. 17/2012 Sb. Týkají se celé řady ustanovení, jde jak o změny terminologické a zpřesňující, tak o změny věcné a rozsáhlé. Přibližuje stanovení charakteristiky poslání celní správy, kompetenční změny, oznamování přestupků, úpravu kontrolního nákupu, zadržení věci a další změny. -- Navazuje na článek z č. 7-8/2025, s. 34-35.

Podnik a podnikání

Delia León-Castro, Felix López-Iturriaga, Pablo San-Martin

The effect of ESG on working capital : two for the price of one

Vliv ESG na pracovní kapitál: dva za cenu jednoho

Finance a úvěr, Vol. 75 (2025), No. 3, p. 343-370

Studie zkoumá vztah mezi výkonností environmentálního, sociálního a správního řízení (ESG) a řízením pracovního kapitálu (working capital management). Autoři analyzují údaje od 4.212 nefinančních společností z 65 zemí za období 2010-2023. Na základě důkazů, že více než 1,5 bilionu eur nadbytečného pracovního kapitálu na celém světě by mohlo být uvolněno díky lepšímu řízení likvidity, se zabývají tím, jak praktiky ESG ovlivňují provozní efektivitu a finanční flexibilitu. Výsledky ukazují, že firmy s vyšším skóre ESG vykazují nižší požadavky na provozní kapitál, kratší dobu splatnosti pohledávek a delší dobu splatnosti závazků, což signalizuje zlepšenou likviditu a vztahy s dodavateli. Výkonnost ESG také zmírňuje nepříznivý dopad finančních omezení, což dle studie naznačuje, že udržitelnost zlepšuje přístup k financování a důvěru zainteresovaných stran. Autoři zdůrazňují, že integrace principů ESG do firemní strategie podporuje cíle udržitelnosti, posiluje efektivitu cash flow, snižuje tlaky na likviditu a přispívá k finanční odolnosti. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.32065/CJEF.2025.03.04>

Štěpán Kořínek

Formální a materiální aspekty rušení obchodních společností bez likvidace

Obchodněprávní revue [OR], Sv. 17, (2025) č. 3, s. 182-186

Článek se zabývá problematikou rušení obchodních společností, které neplní své zákonné povinnosti a ve většině případů jsou neaktivní (tzv. spící společnosti). V první části autor prezentuje zákonné podmínky vedoucí k rušení obchodních korporací bez likvidace. Druhá část je věnována problematickým aspektům hmotněprávní i procesněprávní povahy, s nimiž se musejí soudy náležitě vypořádat (řízení o zrušení obchodní společnosti). Cílem článku je přiblížit a osvětlit postup rušení neaktivních obchodních společností a jeho potenciální nuance. - Poznámky.

Miloslav Hejret, Libuše Müllerová, Michal Šindelář, Jiřina Bokšová, Monika Randáková, Yveta Schmalzová
Majetkové podíly v obchodních korporacích
Účetnictví, Sv. 2025, č. 10, s. 3-41

Zvláštní tematická sekce časopisu se věnuje majetkovým podílům v obchodních korporacích. Obsaženy jsou články o založení obchodní společnosti z daňového, účetního i právního pohledu; o nákupu a prodeji dlouhodobých majetkových cenných papírů a podílů; o výplatě podílů na zisku; zálohových podílech na zisku; a o výplatě podílů na likvidačním zůstatku v kapitálové společnosti. - Poznámky.

Pojišťovnictví. Sociální péče

Michaela Kepková

Dávka státní sociální pomoci

Mzdová účetní, Sv. 31, (2025) č. 10, s. 6-10

Od 1.10.2025 je účinná právní úprava obsažená v zákoně č. 151/2025 Sb., o dávce státní sociální pomoci (DSSP), kterou se nově upravuje poskytování dávkové podpory domácnostem. Dávková podpora je realizována prostřednictvím jedné dávky, která komplexně pomůže rodinám v základních životních oblastech (živobyti a náklady na bydlení) s tím, že ve výši dávky hraje roli také pracovní aktivita. V článku je představena konstrukce DSSP, okruh příjmů, které se započítávají pro DSSP, dále stanovení rozhodného období a povinnosti zaměstnavatelů (povinných osob) ve vztahu ke sdělování údajů. Autorka upozorňuje, že zaměstnavatelé budou tyto své povinnosti zpravidla plnit prostřednictvím jednotného měsíčního hlášení zaměstnavatele.

DPS má již dva miliony účastníků

Profi poradenství & finance, Sv. 13, (2025) č. 8, s. 48-49

Pohled na rozvoj nového doplňkového penzijního spoření (DPS) v ČR se zaměřením na zhodnocení jednotlivých fondů. Tabulky ukazují, jak si vedly fondy DPS v prvním pololetí r. 2025 i výsledky za celou dobu existence fondů a jejich celkový výnos.

Neživotní pojištění digitalizuje rychleji : digitální kanály má aktivní asi polovina klientů, roste využití AI

Profi poradenství & finance, Sv. 13, (2025) č. 8, s. 46-47

Pohled na aktuální stav digitalizace v českém pojišťovnictví. Pojišťovny investují do umělé inteligence, samoobsluhy i bezpapírových procesů. U neživotního pojištění jsou elektronické nástroje běžnější, zatímco u životního pojištění čelí digitalizace složitějším bariérám. Standardem jsou autorizované webové stránky a klientské zóny, klíčovým trendem je důraz na samoobslužnost klienta, rozvíjí se také využívání AI např. při likvidaci pojistných událostí. Některé pojišťovny již implementovaly digitální nástroje pro detekci pojistných podvodů. Zavedení prediktivních modelů s využitím AI také zvyšuje efektivitu a přesnost pojišťovacích procesů.

Reinhold Höfer

Wertpapiergebundene unmittelbare Versorgungszusagen : betriebsrentenrechtlich, handels- und steuerbilanziell

Přímé penzijní závazky vázané na cenné papíry : z hlediska práva podnikového penzijního pojištění, obchodního a daňového účetnictví

Der Betrieb, Jg. 78, (2025) Nr. 33, S. 1996-1999

Přímé penzijní závazky vázané na cenné papíry jsou v poslední době stále častěji poskytovány kvůli jejich atraktivitě pro zaměstnance i zaměstnavatele. Pokud není zaručena minimální penzijní dávka, ale výše penze je určena pouze výkonností cenných papírů, podle Spolkového pracovního soudu (BAG) se zákon o podnikovém penzijním pojištění (BetrAVG) neuplatní, což je sporné. Obchodní bilancování cenných papírů a odpovídajících důchodových závazků upravuje německý obchodní zákoník (HGB), zatímco z hlediska daňové bilance bylo nutné rozhodnutí Spolkového finančního soudu (BFH), které však v případě cenných papírů postrádá potřebnou srozumitelnost. - Poznámky. -- Shrnutí na s. M8.

Pozemky a nemovitosti. Bytové hospodářství

By Daniel L. Greenwald and Adam Guren

Do credit conditions move house prices? [elektronický zdroj]

Mají úvěrové podmínky vliv na pohyb cen nemovitostí?

The American Economic Review, Vol. 115 (2025), No. 10, p. 3559-3596

Autoři se v příspěvku zabývají vlivem úvěrů na ceny na trhu s nemovitostmi v USA po r. 2000. Dosavadní literatura se podle nich v závěrech o účincích liší. Je vytvořen speciální model, který pracuje se segmentací trhu s bydlením. Autoři docházejí k závěru, že zásadní roli hrají úvěrová pravidla (vysvětlují boom na trhu s nemovitostmi z 32-53 %). Konkrétně autoři pracovali s uvolněním poměru LTV z 85 na 99 % a PTI z 36 na 65 %. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.1257/aer.20211715>

Práce. Zaměstnanci. Zaměstnavatelé

Claire Jones, Melissa Heikkilä

AI is not putting people out of work, study finds

Studie zjistila, že umělá inteligence nezpůsobuje ztrátu pracovních míst

Financial Times, Vol. 2025, No. 42062 (2.10.2025), p. 6

Článek informuje o výzkumu z univerzity Yale a Brookings Institution, který zjistil, že navzdory obavám z narušení trhu práce měly modely umělé inteligence dosud jen malý měřitelný dopad na celkovou zaměstnanost v USA. Dle studie zůstává od spuštění ChatGPT v r. 2022 tvorba pracovních míst a změny v zaměstnání převážně stabilní, což je v rozporu s tvrzeními, že AI již transformuje nebo eliminuje velké množství pracovních míst. Generativní AI sice ovlivňuje role v technologickém sektoru, ale její dopady na širší ekonomiku se zdají být srovnatelné s nástupem počítačů nebo internetu. To naznačuje, že slabost trhu práce pramení z jiných faktorů. Předpověď Goldman Sachs ukazuje, že by AI mohla v budoucnu dočasně nahradit 6–7 % pracovníků v USA, současné důkazy však naznačují, že revoluce AI v oblasti zaměstnanosti zůstává spíše spekulativní než reálná.

Tomáš Oleš, Tan Peck-Leong

Digitalization, industry concentration, and labor dynamics : evidence from CEE countries

Digitalizace, koncentrace průmyslu a dynamika podílu práce : důkazy ze zemí střední a východní Evropy

Finance a úvěr, Vol. 75 (2025), No. 2, p. 170-196

Článek zkoumá, jak digitalizace a rostoucí koncentrace průmyslu ovlivňují produktivitu, mzdy a podíl práce v Chorvatsku, Česku, Maďarsku, Polsku, Slovensku a Slovinsku mezi r. 2005 až r. 2020. Autoři testují hypotézu, podle které dominantní, vysoce produktivní firmy zvyšují koncentraci a produktivitu a zároveň snižují podíl příjmů práce. Na základě agregovaných údajů na úrovni firem z CompNet a EU-KLEMS studie využívá modely s fixními efekty k analýze vztahů mezi koncentrací, investicemi do digitálního kapitálu a výsledky na trhu práce ve výrobních a nevýrobních odvětvích. Koncentrovanější odvětví vykazují tendenci k vyšší produktivitě a mzdám, ale nižšímu podílu práce, zejména ve výrobních odvětvích. Digitalizace zvyšuje produktivitu, zejména v koncentrovaných odvětvích, ale její účinky na mzdy a podíl práce jsou smíšené. Investice do digitálního kapitálu sice zvyšují efektivitu, ale často snižují mzdy a urychlují pokles podílu práce, což naznačuje spíše technologické změny vedoucí k úspoře práce než k jejímu doplnění. Znalostní intenzita související s výzkumem a vývojem však tento účinek částečně kompenzuje, protože prospívá kvalifikované pracovní síle. Dle autorů posilují digitalizace a koncentrace růst produktivity, ale prohlubují nerovnost v rozložení příjmů z práce. Ekonomická transformace regionu střední a východní Evropy tedy odráží širší globální trendy hyperkoncentrace a nerovnoměrných technologických zisků. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.32065/CJEF.2025.02.03>

Pavel Běhounek

Jednotné měsíční hlášení zaměstnavatele

Daně a právo v praxi, Sv. 30, (2025) č. 9-10, s. 34-37

Autor představuje systém jednotného měsíčního hlášení zaměstnavatele (JMHZ), který by měl být spuštěn od dubna 2026. Jedná se o digitalizační projekt cílený k zjednodušení administrativních povinností zaměstnavatelů, jenž vytvářejí efektivnější systém komunikace mezi státem a podniky. Článek informuje o legislativním zakotvení JMHZ (zákon č. 323/2025 Sb., o jednotném měsíčním hlášení zaměstnavatele; doprovodný zákon č. 360/2025 Sb.; prováděcí nařízení vlády č. 417/2025 Sb.) a o časovém náběhu tohoto projektu. Uvádí, které instituce jsou do systému zapojeny, jaká data budou formulářem JMHZ digitálně hlášena i které další změny přináší doprovodný zákon. -- Více k zákonu č. 360/2025 Sb. viz Právní rozhledy č. 17/2025, příl. Legislativa, s. ii-iii. -- Podrobněji k JMHZ viz Bulletin KDP č. 3/2025, s. 6-10.

Barbara Gillmann

Kein Bürgergeld mehr für EU-Minijobber?

Konec podpory v nezaměstnanosti pro pracovníky na krátké úvazky?

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 189 (1.10.2025), S. 8-9

Německý spolkový kancléř F. Merz ve spolupráci s ministryní práce B. Basovou oznámili záměr reformy podmínek pobírání podpory v nezaměstnanosti (tzv. občanský příjem, Bürgergeld) zaměřené na prevenci jejího zneužívání zejména pracovníky z jiných zemí EU, kteří v Německu pracují na zkrácené úvazky, avšak dosáhnou na plnou míru podpory. Reforma má v záměru přesněji definovat pojem „zaměstnanec“ na unijní úrovni.

By John Coglianese, Maria Olsson, and Christina Patterson

Monetary policy and the labor market : a quasi-experiment in Sweden [elektronický zdroj]

Měnová politika a trh práce : kvaziexperiment ve Švédsku

The American Economic Review, Vol. 115 (2025), No. 10, p. 3451–3486

Autoři v příspěvku analyzují účinky opatření, které provedla švédská centrální banka (Riksbank) v letech 2010-2011, na trh práce. Opatření, jež spočívalo v zásadním zvýšení úrokových sazeb, učinila podle autorů centrální banka kvůli obavám o finanční stabilitu (nárůst sazeb byl vyšší, než odpovídal dění na trhu práce). Je zjištěno, že důsledkem byl ekonomický pokles a nárůst nezaměstnanosti o 1-2 p.b. Dále je specifikováno, které sektory byly důsledky nejvíce zasaženy. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.1257/aer.20231167>

Ondřej Vašítko

Nelegální dodávání pracovní síly : daňové a právní aspekty

Bulletin Komory daňových poradců, Sv. 2025, č. 3, s. 22-28

Nelegální poskytování pracovní síly je nejen porušením pracovněprávních předpisů, ale i zásadním daňovým a pojistným rizikem. Autor v článku identifikuje hlavní příčiny nelegálního dodávání pracovní síly a přibližuje jeho skutečnou podobu. Seznamuje s právním rámcem regulujícím zaměstnávání a zdaňování příjmů z toho plynoucích stanoveným zákoníkem práce, zákonem o zaměstnanosti a zákonem o daních z příjmů (závislá práce, závislá činnost), dále se zaměřuje na vybrané případy porušování zákona (pseudoagentury práce) a na působnost vybraných státních orgánů a veřejnoprávních institucí v souvislosti s kontrolou nelegální práce. V závěru shrnuje daňové důsledky v případě prokázání nelegálního dodávání pracovní síly i dopady pro uživatele. - Poznámky. -- Ke kontrolám inspekce práce viz s. 62-65.

Miroslav Nerad, Michal Peškar

Novinky v digitalizaci podle flexinovele

Práce a mzda, Sv. 73, (2025) č. 9, s. 11-14

Digitalizace pracovního práva prošla oživením díky flexinovele zákoníku práce, která je účinná od 1.6.2025. Hlavní změnou je nový způsob doručování mzdových a platových výměrů, který zjednodušuje podmínky elektronického doručování pro zaměstnavatele. Autoři shrnují obecná pravidla doručování v zákoníku práce a následně rozebírají novinky v elektronickém doručování. Zdůrazňují, že i nový způsob doručování stále vyžaduje aktivní účast zaměstnance, který musí doručení písemně potvrdit. -- Více ke správnému doručování viz Práce a mzda č. 10/2025, s. 19-24.

Aneta Rulfová

Vysílání pracovníků a mezinárodní pronájem pracovní síly

Bulletin Komory daňových poradců, Sv. 2025, č. 3, s. 45-51

Blíže k povinnostem zaměstnance z pohledu daní, sociálního zabezpečení a zdravotního pojištění v rámci struktury mezinárodního pronájmu pracovní síly. Autorka nejprve představuje jednotlivé vysílací struktury: mezinárodní pronájem pracovní síly (IHOL); poskytování služeb; pracovní cesta; lokální zaměstnání; dále se zaměřuje na povinnosti spojené se zdaněním příjmů zaměstnance pracujícího na území jiného státu. Věnuje se určení daňové rezidence a daňovým povinnostem zaměstnance i povinností zaměstnavatele v případě, že je ČR přijímající zemí i v případě, že ČR je zemí vysílající. Návazně rozebírá možnosti daňové ekvalizace, příslušnost zaměstnance k systému sociálního zabezpečení a zdravotního pojištění (SZPP) a koordinaci SZPP v rámci EU/EHP i mimo smluvní státy.

Karina Doorley, Dora Tuda, Luke Duggan

Will childcare subsidies increase the labor supply of mothers in Ireland?

Může peněžitá pomoc v mateřství zvýšit nabídku práce mezi matkami v Irsku?

Fiscal studies, Vol. 46, (2025) No. 2, p. 239-259

Autoři zkoumají, jak náklady na péči o děti ovlivňují nabídku pracovní síly matek malých dětí v Irsku. Nejprve přibližují historické pozadí nabídky ženské pracovní síly a péče o děti v Irsku a zdůrazňují, že se jedná o relativně ojedinělou případovou studii, která kombinuje dlouhou historii genderové nerovnosti a nízkou nabídku ženské pracovní síly s velmi vysokými náklady na zajištění celodenní péče o děti. Na konci r. 2019 byla zavedena sociální dávka závislá na finanční situaci domácnosti spojená s péčí o dítě, aby se zlepšila dostupnost institucionální péče o děti a také účast matek na trhu práce. Autoři modelují nabídku práce matek dětí předškolního věku a zjišťují, že je velmi citlivá na náklady související s péčí o děti v předškolních zařízeních. - Poznámky.

Radek Matouš, Ondřej Šudoma

Zvýšená flexibilita zaměstnávání rodičů : zařazení zaměstnance po návratu z rodičovské dovolené

Práce a mzda, Sv. 73, (2025) č. 10, s. 15-18

Flexinovelou zákoníku práce bylo s účinností od 1.6.2025 zavedeno také několik poměrně významných změn týkajících se rodičů pečujících o malé děti a jejich zaměstnavatelů. Článek podrobně představuje některé z těchto změn a rozebírá jejich praktické dopady na zaměstnance i zaměstnavatele. Autoři přehledně shrnují změny v oblasti zvýšené flexibility zaměstnávání rodičů a dále se zabývají výjimkou z omezení počtu opakování pracovního poměru na dobu určitou; umožněním výkonu stejné práce v průběhu rodičovské dovolené na základě DPP/DPČ; novou povinností zaměstnavatele zařadit zaměstnance na původní práci a pracoviště také po skončení rodičovské dovolené a na opakované rodičovské dovolené.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty článků jsou dostupné v Odborné knihovně MF.

Práce a mzda

Sv. 73, (2025) č. 10

Akční plán na podporu kolektivního vyjednávání v ČR (s. 3-7); Aktuální změny v oblasti překážek v práci - poskytování dlouhodobé péče, uzavření manželství, úmrtí, vyhledání nového zaměstnání, znemožnění cesty do zaměstnání, doprovod (s. 8-14); Zvýšená flexibilita zaměstnávání rodičů: zařazení zaměstnance po návratu z rodičovské dovolené (s. 15-18); Jak správně doručovat písemnosti zaměstnanci a jak zaměstnavateli (s. 19-24); Odměňování v éře dovedností a flexibility (s. 25-31); Transparentnost odměňování v rámci EU: Nizozemí (s. 32-33); Daňové zvýhodnění na dítě při dovršení věku 26 let: právní výklad a soudní spory (s. 34-36); Zaměstnanci bez minima ve zdravotním pojištění: situace z praxe (s. 37-40).

Právo

Lucie Vonásková

Česká národní banka v dějinách ústavodárství aneb zakotvení centrálních bank v ústavě

Obchodněprávní revue [OR], Sv. 17, (2025) č. 3, s. 161-167

Článek se zabývá významem zakotvení centrální banky v ústavě a čtyřmi klíčovými důsledky, které z toho vyplývají. Zkoumá vliv ústavní úpravy na nezávislost centrální banky, její zákonné pravomoci, důvěru veřejnosti i otázku možné existence čtvrté moci ve státě. Současně analyzuje historický vývoj právní úpravy centrálních bank na našem území od dob monarchie až po současnost. Nabízí také odpověď na otázku, proč je v ústavě zakotvena právě centrální banka a jaké evropské státy měly úpravu centrální banky v ústavě dříve než ČR. Autorka přináší ucelený pohled na přínos České republiky do světového ústavodárství a na významné právní a ekonomické důsledky tohoto počínu. - Poznámky.

Břetislav Martínek

Dvojitá tvář veřejného zájmu : zkoumání jeho intenzity na půdorysu soudního řádu správního

Správní právo, Sv. 58, (2025) č. 5, s. 368-384

Autor představuje jeden z klíčových konceptů právního řádu - pojem "veřejný zájem". Zaměřuje se na tento pojem v kontextu soudního řádu správního a na rozlišení jeho intenzit - "závažného" a "důležitého" veřejného zájmu. V článku analyzuje právní povahu těchto pojmů a jejich interpretaci v judikatuře správních soudů. Věnuje se mj. případům středu "závažného" a "důležitého" veřejného zájmu. Autor upozorňuje, že jejich konkrétní obsah není v judikatuře jednotně vykládán, a tento dualismus vytváří nerovnováhu v systému kontroly veřejné moci a otevírá prostor pro střet mezi výkonnou a soudní mocí. Judikatura NSS, která v nedávné době směřuje k uniformnímu výkladu obou pojmů, paradoxně posiluje vliv orgánů výkonné moci na obsah neurčitých právních pojmů, čímž oslabuje princip nezávislosti soudů. - Poznámky.

Pavel Šturma

Charta OSN jako mezník v mezinárodním právu?

Právník, Sv. 164, (2025) č. 10, s. 889-897

Při příležitosti 80. výročí konce druhé světové války a založení Organizace spojených národů (OSN) autor přibližuje přijetí Charty OSN jako přelom v mezinárodním právu. Článek ukazuje nové prvky mezinárodního práva obsažené v Chartě, ustanovení, která představovala cíle a přísliby i prvky kontinuity, kde Charta OSN navazuje na starší pravidla a instituce. V současné době prožívá OSN jedno z krizových období, podobně jako v době studené války je zablokovaný mechanismus kolektivní bezpečnosti (Rada bezpečnosti), přitom na různých místech světa probíhají ozbrojené konflikty. Systém multilateralismu dostává těžké trhliny kvůli politice současných vlád některých velmocí (Ruska, USA, Číny). Organizace také trpí vážnou finanční krizí (nezaplacené příspěvky), což ochromuje její fungování. Autor zdůrazňuje, že si za současné politické situace nelze představit vznik nové univerzální organizace, která by dokázala nahradit OSN. - Poznámky.

Michal Králík

K oceňování nemovitých věcí tvořících součást společného jmění manželů nacházejících se na pozemku jednoho z manželů nebo na pozemku ve vlastnictví třetí osoby

Odhadce a oceňování majetku, Sv. 31, (2025) č. 1-2, s. 17-37

Autor nejprve na konkrétním příkladu uvádí, jak vypořádat stavbu rodinného domu pořízenou z prostředků společného jmění manželů, když tato stavba byla realizována na pozemku, jenž nesdílí vlastnický režim stavby, neboť pozemek je ve výhradním vlastnictví jen jednoho z manželů. Dále popisuje celkový postup soudního procesu, včetně odvolání a dovolání, s odkazem na literaturu nebo tematicky související judikáty. Následuje komentář, ve kterém se autor věnuje zásadní odlišnosti promítající se do poměrů společných jmění ve vztahu ke stavbám zřizovaným za účinnosti starého a nového občanského zákoníku. - Poznámky.

Ondrej Kubík

Možnosti využití umelejší inteligence (AI) při hodnocení věrohodnosti svědeckých výpovědí v kontexte trestního práva

Trestněprávní revue, Sv. 24, (2025) č. 3, s. 133-147

Článek se zabývá potenciálním využitím umělé inteligence (AI) v oblasti trestního práva, konkrétně při hodnocení věrohodnosti svědeckých výpovědí. Autor analyzuje možnosti, jak by AI mohla přispět k přesnějšímu a objektivnějšímu posuzování výpovědí, které hrají klíčovou roli v rámci dokazování v trestních řízeních. V článku jsou porovnány tradiční forenzní psychologické metody hodnocení s pokročilými nástroji AI, které mohou zpracovávat přirozený jazyk, analyzovat behaviorální vzorce a vyhodnocovat emocionální reakce svědků. Uvedené technologie mohou nahradit nebo podpořit existující postupy, přičemž odstraňují lidské kognitivní zkreslení ovlivňující hodnocení věrohodnosti. Autor dále diskutuje etické a právní výzvy spojené s využíváním AI v trestním řízení, jako např. otázky transparentnosti algoritmů, ochrany osobních údajů a riziko diskriminace. Upozorňuje, že ačkoli AI může poskytnout významné výhody při analýze jazykových a behaviorálních vzorců, konečné rozhodování o věrohodnosti svědeckých výpovědí by mělo zůstat na lidech. V závěru článku autor vyjadřuje předpoklad, že kombinace tradičních metod a AI může vytvořit nový standard v hodnocení věrohodnosti svědeckých výpovědí. - Poznámky.

Marko Svietovic, Martin Faix

Rada bezpečnosti OSN a užití síly v mezinárodním právu : 80 let formování iuris ad bellum

Právník, Sv. 164, (2025) č. 10, s. 898-919

Tvůrci Charty OSN předvíдали kolektivní zajištění bezpečnosti prostřednictvím právního režimu iuris ad bellum, kdy by o použití síly rozhodoval (téměř výhradně) orgán mezinárodní organizace s širokou diskreční pravomocí. Právě prostřednictvím kolektivního rozhodovacího procesu Rada bezpečnosti OSN formovala mezinárodněprávní normativu regulující použití ozbrojené síly. S ohledem na osmdesát let institucionální praxe článek identifikuje a analyzuje některé zásadní postupy v oblasti použití síly, v nichž Rada bezpečnosti sehrála klíčovou roli. Ukazuje, jak byl ovlivněn výklad, rozvoj a prosazování iuris ad bellum. - Poznámky. -- K zákazu užití síly v mezinárodním právu viz s. 920-935.

Petr Schlesinger

Ústavnost územních reforem ve vybraných zemích střední Evropy

Správní právo, Sv. 58, (2025) č. 5, s. 385-402

Článek se věnuje ústavnosti územních reforem v Rakousku, Německu a Švýcarsku a základním distinkcím v rozhodování tamních ústavních soudů o této oblasti. Ústavní soudy sledovaných zemí vytvořily v průběhu rozsáhlé rozhodovací praxe o územních reformách určitá kritéria, na základě kterých je posuzován jejich soulad s ústavou. V případě Rakouska je to příkaz věcnosti, který musí územní reforma splňovat, zatímco u Německa jde o formální kritérium slyšení obcí dotčených reformou na straně jedné a a materiální soulad územní reformy s principem obecného blaha na straně druhé. Článek může posloužit i jako inspirační vzor ohledně rozhodování o ústavnosti územních reforem v Česku, pokud by se v budoucnu uskutečnily. - Poznámky.

Lukáš Dyntar, Ervín Perthen

Změna vyhlášky o data retention - zaznamenávání cílových IP adres : prolomení soukromí, nebo jeho ochrana?

Právní rozhledy, Sv. 33, (2025) č. 17, s. 563-566

Autoři rozebírají připravovanou změnu vyhlášky č. 357/2012 Sb., o uchování, předávání a likvidaci provozních a lokalizačních údajů (data retention), která by zavedla povinnost poskytovatelů internetového připojení zaznamenávat cílové IP adresy (tedy v podstatě informace o navštívených webových stránkách). V té souvislosti se věnují otázkám rovnováhy mezi bezpečnostními zájmy státu a právem občanů na soukromí, konkrétně právem na informační sebeurčení zakotveným v čl. 10 odst. 3 Listiny základních práv a svobod. Po zvážení argumentů pro a proti zaznamenávání cílových IP adres se autoři přiklánějí k názoru, že navrhovaná změna vyhlášky o data retention představuje nepřiměřený zásah do soukromí občanů, který není dostatečně vyvážen potenciálními přínosy pro bezpečnost a vyšetřování trestné činnosti. Plošné shromažďování údajů o navštívených webových stránkách všech uživatelů internetu porušuje princip proporcionality, jak jej vykládají Ústavní soud ČR a Soudní dvůr EU. - Poznámky.

Statistika. Demografie. Sociologie

The new economics of baby-making

Motivace rodin mít děti na příkladu mladých amerických měst

The Economist, Vol. 457, (2025) No. 9470, p. 71

Mnohé vyspělé státy se potýkají s neutěšenou demografickou situací. Článek v tomto kontextu poukazuje na americký stát Utah a konkrétně město Payson, kde je trend opačný. V rozporu s očekáváním nyní dle nových výzkumů platí, že v bohatých zemích a nejbohatších regionech mají ženy nejvíce dětí. Naopak mezi chudšími ženami klesá porodnost nejvíce. Případ města Payson v americkém Utahu ukazuje, že pozitivní roli může sehrát vytvoření veřejného prostoru přátelského k dětem. To následně vede k přílivu mladých vzdělaných rodin. Případ amerického Utahu je zároveň do určité míry specifický - vývoj lze vysvětlit částečně vlivem náboženství, ovšem ne tak, jak by se očekávalo. V Utahu, proslulém mormonstvím, měly takto nábožensky orientované rodiny v minulosti oproti zbytku populace více dětí. Nyní ale mezi mormonskými ženami dochází k rychlejšímu poklesu porodnosti. Klíčovým faktorem však bylo to, že v minulosti se velkým rodinám přizpůsobil veřejný prostor, což ovlivňuje dnešní zájem o Utah ze strany amerických rodin. Článek rovněž odkazuje na studii z r. 2023 na toto téma (autor Matthias Dopke z Northwestern University).

Veřejná správa

Marcela Káňová

DNS - běžné obecně dostupné zboží, služby a stavební práce

Veřejné zakázky, Sv. 2025, č. 4, s. 47-49

Institut dynamického nákupního systému (DNS) je plně elektronický, otevřený systém pro zadávání veřejných zakázek, jejichž předmětem je pořízení běžného, obecně dostupného zboží, služeb nebo stavebních prací. Obecně se jedná o nejflexibilnější zadávací postup, který umožňuje pružně reagovat na aktuální potřeby zadavatele. V článku jsou představeny dva nedávné rozsudky Krajského soudu v Brně, které obsahují rozpor v hodnocení vlivu počtu dodavatelů způsobilých plnit předmět DNS na splnění podmínek pro jeho využití. V současnosti je očekávám rozklad NSS, protože oba rozsudky byly zpochybněny ústavní stížností. Autorka také krátce přibližuje možnosti dodavatelů, jak se námitkami bránit proti zadávacím podmínkám DNS. - Poznámky.

Jiří Votrubec, David Mlíčko, Ivana Rubešová

K některým otázkám tzv. přeprdeje v in-houseových vztazích

Veřejné zakázky, Sv. 2025, č. 4, s. 33-35

Vertikální spolupráce či in-house výjimka, která je v zákoně o zadávání veřejných zakázek upravena v § 11, umožňuje veřejným zadavatelům vykonávat své úkoly prostřednictvím vlastních prostředků a ovládaných subjektů, aniž by byla dána povinnost realizovat výběrová řízení dle ZZVZ. O tzv. přeprdej se jedná v situaci, kdy dodavatel poskytuje zadavateli (matce) plnění, které sám musí pořídit od dalších osob (poddodavatelů). Autoři se v příspěvku snaží vyjasnit některé výkladové problémy spojené s přeprdejem, upozorňují na závěry rozhodovací praxe a identifikují takové interpretační přístupy, které akcentují i praktickou realizovatelnost výkladu.

Pavel Mates

Úvaha nad právními předpisy státní správy

Právní rozhledy, Sv. 33, (2025) č. 17, s. 566-570

Autor se zamýšlí nad vydáváním právních předpisů orgány státní správy, které tvoří tradičně největší část právního řádu ČR. Shrnuje důvody pro jejich vydávání a upozorňuje na častou nesrozumitelnost prováděcích předpisů, na otázku ukládání povinností v podzákonných předpisech i formulace a konkrétnosti zákonného zmocnění v nich stanovených. Zvažuje také použití právních definic a explikací v prováděcích předpisech a normativní podobu těchto předpisů i jejich příloh. Autor zdůrazňuje, že ze strany příslušných správních úřadů chybí následná analýza, jak se jimi formulovaná úprava uplatňuje v praxi a je-li i nadále potřebná. Velkým nedostatkem je neexistence orgánu, který by vydávání prováděcích předpisů koordinoval. - Poznámky.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty článků jsou dostupné v Odborné knihovně MF.

Egovernment : elektronizace veřejné správy

Sv. 2025, č. 2

Novinky a priority DIA v oblasti eGovernmentu (s. 8-9); Digitální stát na půl plynu: Česko má na to být evropským lídrem digitalizace, jen tento potenciál zatím neumí plně využít (s. 10-12); Je tu zákon, konečně - nový zákon o kybernetické bezpečnosti č. 264/2025 Sb. (s. 14-15); Kam kráčíme s (v) AI - rozhovor s J. Kavalírkem z MPO (s. 18-20); EUDIW - evropská peněženka digitální identity (s. 22-23); Hybridní cloud ve státní správě: už nejde o to JESTLI, ale JAK (s. 30-32); Poprvé a naposled (s využitím TZ-DIA) - eDoklady při volbách do Poslanecké sněmovny (s. 34-35).

Veřejná správa

Sv. 36, (2025) č. 10

Rok s komunitní energetikou (s. 4-6); Stavba a provoz větrné elektrárny v obci (s. 7); Zlín se mění v laboratoř moderní energetiky: Vzniká unikátní komunitní projekt, který spojuje město, školy i zoo (s. 8-9); Hradec spouští revoluci: Elektřina ze škol poputuje do bazénu i na magistrát (s. 9); Písek investuje do čistší energie: Teplárna zahájila stavbu moderní kogenerační jednotky (s. 10); Budoucnost energetiky se ukrývá pod zemí (s. 11-12); Jan Kavalírek: AI může zefektivnit úřady a zlepšit služby občanům - rozhovor s náměstkem MPO (s. 14-17); Nejprůběžnější úřad mají Říčany (s. 18-19); Z korporátu do státní správy: Denisa Škantová mění svět IT směrem ke službě občanům - DIA (s. 22-23); Proč mít územní plán s prvky regulačního plánu (s. 24-25); Jak funguje správa českých hřbitovů? (s. 26-27); Vesnici roku 2025 se stala obec Písečná (s. 28-29); Přehledně z EU: Evropské fondy po roce 2027 (s. 34-35); Změny systemizace podle nových pravidel - služební úřady (s. 36-37); Věková diverzita ve veřejné správě: Úskalí a cesty (s. 38-39); Slunce nad Benešovem: Fotovoltaika jako krok k energetické soběstačnosti veřejné správy (s. 40).

Veřejné finance. Rozpočet

Henry Curr

Governments going broke : special report: the world economy**Státy se ocitají na mizině : zvláštní zpráva: světová ekonomika**

The Economist, Vol. 457, (2025) No. 9470, centr. sect. (12 p.)

Autor se ve zvláštní příloze zabývá neutěšeným stavem veřejných financí některých velkých světových ekonomik. Jednotlivé články se týkají hranice, nad kterou lze zadlužení považovat za nadměrné, stárnutí populace v kontextu špatných veřejných financí, možných řešení (zda může pomoci hospodářský růst) či případného nesplacení dluhů. Další příspěvky popisují pozitivní příklady států, které si vedou dobře, a upozorňují i na riziko spojené s vysokou inflací. -- Viz i článek "The coming debt emergency" na s. 9.

Martin Greive, Jan Hildebrand, Frank Specht

Klingbeil prüft einen neuen Finanztrick : Haushalt**Klingbeil zkouší nový finanční trik : státní rozpočet**

Handelsblatt, Jg. 2025, Nr. 197 (14.10.2025), S. 6-7

Spolkoví ministři financí a obrany L. Klingbeil a B. Pistorius zvažují vyjmutí úrokových nákladů půjček souvisejících s obranou a příslušnou infrastrukturou z mechanismu dluhové brzdy. Opatření by v rozpočtu uvolnilo prostředky v řádu nižších desítek miliard eur, což by ulevilo stávajícímu deficitu, který na období 2026-2029 prozatím činí 172 miliard eur.

Delphine Moretti, Dirk Kraan, Nicolas End and Freya Jansen

Review of public finance system in Luxembourg**Přezkum systému veřejných financí v Lucembursku**

OECD Papers on Budgeting, Vol. 2025, No. 3, p. 1-43

Článek představuje koaliční dohodu vlády Lucemburského velkovévodství na období 2023–2028 jako rámec pro modernizaci rozpočtových postupů země v souladu s doporučeními OECD. Tato revize aktualizuje analýzu OECD z r. 2013 a identifikuje čtyři klíčové oblasti strukturálních reforem: revize

fiskálního rámce, rozvoj výkonového rozpočtování (performance budgeting), modernizace rozpočtových mechanismů a zpřehlednění rozpočtových dokumentů. Autoři doporučují jasnou národní strategii s konkrétními cíli v oblasti dluhu a investic. Posílení zákona o víceletém finančním plánování je zdůrazněno jako nezbytné pro proaktivnější, důvěryhodnější a koordinovanější rozpočtový proces v souladu s evropskými požadavky. Zpráva dále prosazuje zavedení strukturovaného systému výkonového rozpočtování s cílem zvýšit efektivitu výdajů, spolu s modernizovanými mechanismy plnění rozpočtu a větší transparentností prostřednictvím jasnějších, digitálně přístupných rozpočtových dokumentů. - Poznámky. Plný text dostupný z: https://knihovna.urad.mfcr.cz/earchiv/2025/10/OECD_Review_of_public_finance_system_in_Luxembourg.pdf

Životní prostředí

Jakub Vontroba, Daniel Pakši, Vojtěch Koňářik

Air pollution and migration in European cities

Znečištění ovzduší a migrace v evropských městech

Národohospodářský obzor, Vol. 25 (2025), No. 1, p. 1-14

Článek zkoumá vztah mezi znečištěním ovzduší a migrací v evropských městech na základě behaviorálních teorií rozhodování. Za použití panelového souboru dat ze 70 měst v 24 evropských zemích z časového období 2004-2019 studie kombinuje údaje z průzkumu Eurobarometru o spokojenosti obyvatel s kvalitou ovzduší, měření znečištění ovzduší a údaje o migraci od Eurostatu a národních zdrojů. Migrace je často poháněna ekonomickými faktory, ovšem environmentální faktory mohou také ovlivňovat rozhodování o migraci. Analýza využívající panelové regresní modely s náhodnými efekty odhaluje, že vnímaná i skutečná kvalita ovzduší významně ovlivňuje migrační toky, přičemž je vyšší spokojenost s kvalitou ovzduší spojena s přílivem obyvatel, zatímco vyšší úroveň znečištění koreluje s odlivem obyvatel. Výsledky také ukazují rozdíly v migračních vzorcích podle typu města, přičemž města ve východní Evropě obecně přitahují více lidí a přímořská města méně. Dle autorů je znečištění ovzduší významným determinujícím faktorem městské migrace v Evropě. - Poznámky. Plný text dostupný z: <https://doi.org/10.2478/revecp-2025-0001>

Rachel Millard, Martha Muir, Edward White, Chris Kay

Why solar energy is still booming

Proč solární energie stále zažívá boom

Financial Times, Vol. 2025, No. 42085 (29.10.2025), p. 17

Článek porovnává rozdrobenou globální energetickou scénu, ve které solární energie zažívá boom téměř všude kromě Spojených států. Druhá Trumpova administrativa zrušila podporu a zastavila některé projekty v této oblasti. Zrušení povolení pro velká solární pole v Nevadě odráží širší ústup federální vlády, zatímco Čína představuje zhruba polovinu instalované solární kapacity na světě. K rychlému nasazení dochází v Indii, Saúdské Arábii, Jižní Africe a dalších částech Afriky a Středního východu díky levnějším čínským panelovým systémům pro domácnosti. Navzdory rekordní výrobě energie z obnovitelných zdrojů a klesajícím cenám elektřiny nadále rostou globální emise a podíl elektřiny na konečné spotřebě energie zůstává mimo Čínu a jihovýchodní Asii nezměněn. Přetrvávají překážky v oblasti přenosu elektřiny, rozšiřování skladovacích kapacit a legislativy. Nové tržní reformy Pekingů mohou zmírnit růst obnovitelných zdrojů energie v Číně, ale výraznější zpomalení je patrné v USA, kde zvýšení cel, zrušení povolení a snížení daňových úlev snížilo předpokládané instalace do r. 2030 na polovinu. Analytici varují, že ústup Ameriky nejen zvyšuje její emisní trajektorii, ale také předává další technologickou a geopolitickou výhodu Číně, jejíž dominanci ve výrobě čisté energie bude pro USA obtížné a pomalé vyrovnat.

Životní úroveň

Jannik Schumann

Financial impact of inflation on young adults' household assets between 2015–2023 in Germany

Finanční dopad inflace na majetek domácích mladých dospělých v letech 2015–2023 v Německu

Acta VŠFS, Vol. 19 (2025), No. 1, p. 7-17

Článek zkoumá finanční dopady inflace na majetek mladých dospělých v Německu v letech 2015 až 2023, se zaměřením na období zvýšené inflace od r. 2021 do r. 2023, kdy míra inflace dosáhla maxima 10,6 %. Na základě údajů z Evropské centrální banky, Deutsche Bundesbank a DIW Berlin dochází autor k závěru, že mladí dospělí v Německu byli inflací postiženi neúměrně více kvůli svým menším majetkovým základům a kolísavým příjmům. Inflace donutila mladé domácnosti přesunout investice z nízkorizikových aktiv do nemovitostí a akcií jako zajištění proti rostoucím cenám. Účinnost těchto strategií však omezovaly překážky vlastnictví nemovitostí a rizika na finančních trzích. Dle studie je potřeba politických zásahů, které přinesou zlepšení finanční gramotnosti, podporu dlouhodobého spoření a vlastnictví nemovitostí. Řešení těchto zranitelných míst je podle autora zásadní pro zmírnění mezigenerační nerovnosti. - Poznámky. Plný text dostupný z: <http://dx.doi.org/10.37355/acta-2025/1-01>

Jörn Petring

Der neue Klassenkampf

Nový třídní boj

WirtschaftsWoche, Jg. 2025, Nr. 36, S. 34-35

V Číně roste sociální a ekonomická nerovnost. To představuje riziko pro národní hospodářství a pro komunistické vedení. Reforma daně z příjmů a sociální reformy by podle ekonomů byly klíčovými kroky k strukturálnímu řešení velké sociální nerovnosti. K tomu je však zapotřebí politická vůle.

Ostatní

Babis is back : Czech election

Babiš je zpátky : české volby

The Economist, Vol. 457, (2025) No. 9469, p. 22

Článek reaguje na výsledky voleb do Poslanecké sněmovny ČR v říjnu 2025, kdy zvítězilo Hnutí ANO a očekává se návrat A. Babiše jako premiéra. Babišovo vítězství je srovnáváno s výsledky voleb v dalších zemích střední a východní Evropy, je představeno možné složení příští vlády z hlediska zastoupení politických stran, je zhodnoceno, zda bude nová vláda "radikální" a jaké jsou možnosti prezidenta P. Pavla odmítnout ministerské nominace.

Ben Hall

Europe populists emboldened by Czech billionaire's return to office

Evropští populisté povzbuzeni návratem českého miliardáře do úřadu

Financial Times, Vol. 2025, No. 42066 (7.10.2025), p. 2

Komentář k výsledkům českých parlamentních voleb r. 2025 a k vítězství Andreje Babiš, který se tímto vrací na českou politickou scénu a připojuje se k rostoucí vlně pravicových, euroskeptických populistů v Evropě. Jeho návrat posiluje vazby s maďarským premiérem V. Orbánem a slovenským premiérem R. Ficem, což by mohlo oživit visegrádskou alianci a zpochybnit politiku EU vůči Ukrajině, klimatickým změnám a migraci. Ačkoli Babišova rétorika odráží populismus a protibruselskou pozici D. Trumpa, analytici ho považují za pragmatickou osobnost, která se spíše podobá italskému Silviu Berlusconiho než ideologickému zastánci tvrdé linie. Babišův slib ukončit českou vojenskou pomoc Ukrajině nepovažuje autor za pravděpodobnou, také vzhledem k domácí politice a povolebním vyjednáváním s prezidentem. Ačkoli jeho vítězství přispívá k vnitřním třenicím v EU, odborníci se domnívají, že pravděpodobně nezpůsobí zásadní politické změny, ale spíše odráží cyklické střídání moci ve střední Evropě mezi liberálními a populistickými silami.

David Sheppard, George Parker, Anna Gross

Flirting with oblivion

Pád do zapomnění

Financial Times, Vol. 2025, No. 42064 (4.10.2025), p. 7

Článek se zabývá interní politikou britské Konzervativní strany a její v listopadu r. 2024 nově zvolenou předsedkyní Kemi Badenochovou. Dle autorů čelí předsedkyně tlakům z rozdělené strany, která se v průzkumech veřejného mínění propadla na historické minimum. Konzervativci jsou sevřeni mezi rostoucí Reform UK Nigela Farage na pravici a znovu oživujícími liberálními demokraty ve středu. Stranu opouštějí tradiční příznivci a mladší voliči zůstávají odcizeni kvůli tvrdým postojům vůči imigraci, klimatické politice a lidským právům. Navzdory své slavné historii dosahují konzervativci nyní v průzkumech méně než 20 % a strana Reform UK jim hrozí, že je jako hlavní pravicovou stranu nahradí. Vedení Badenochové je vnímáno jako nestabilní, kritici ji obviňují, že nedokázala definovat jasnou vizi, ani se znovu spojit s rozčarovanými voliči, zatímco potenciální rivalové jako Robert Jenrick se již připravují na budoucnost po Badenochové. Ačkoli předsedkyně doufá, že se strana znovu zaměří na fiskální disciplínu a hospodářské oživení, důvěra dárců slábne a rostou obavy z volební porážky v nadcházejících místních volbách.

Zkrácené obsahy časopisů

Plné texty článků jsou dostupné v Odborné knihovně MF.

Ekonom : týdeník Hospodářských novin

Sv. 69, (2025) č. 41

Vysoká hra o zelené odpustky. Česko chystá bitvu s Bruselem: emisní povolenky pro domácnosti jsou pro nastupující vládu nepřijatelné. Pokud je Česko ale nezavede, riskuje pokutu - téma čísla o ETS2 (s. 10-17); Proč jsou Severané šťastní a my ne. Vědec odhaluje, co se s tím dá udělat - rozhovor s profesorem Ch. Bjornskovem (s. 18-23); Levice zažila ekonomický debakl. Čekají ji úspory a prodej majetku - finance SOCDM a KSČM (s. 24-27); Rozdíly v cenách povinného ručení jsou velké, porovnání nabídek ušetří tisíce (s. 30-31); Začíná velká bitva o peníze. Farmáři se bouří proti návrhu nového rozpočtu EU (s. 36-39); Mamahotel Evropa - infografika o průměrném věku odchodu mladých od rodičů (s. 50).

Ekonom : týdeník Hospodářských novin

Sv. 69, (2025) č. 42

Zamrzlé Česko. Města se nerozvíjí kvůli byrokracii a svévoli úřadů: územní plánování má být nástrojem pro rozvoj měst a novou výstavbu. V Česku je naopak jejich hlavní brzdou - téma čísla (s. 10-16); Kdy přijdou levnější energie a jak do toho může zasáhnout stát - rozhovor s P. Ševcem, generálním ředitelem společnosti epet (s. 18-23); Zlato září. Ukážeme, kdy a v jaké formě ho nakupovat, i jaká jsou rizika (s. 24-26); Putin ždímá ruskou ekonomiku. Rozpočtové plány ukazují, že mu začíná téct do bot (s. 28-30); Znárodnění před 80 lety vyřadilo Československo ze západního světa - seriál České podnikání - znárodnovací dekrety prezidenta Beneše (s. 32-35); Češi ročně investují v Rakousku přes miliardu eur. Do zbraní i e-byznyse (s. 36-38); Hodně drahé bydlení u metra - infografika (s. 60).

Ekonom : týdeník Hospodářských novin

Sv. 69, (2025) č. 43

Povolenky ETS znovu a lépe? Střední třída uvázne v pasti prudce rostoucích nákladů - komentář (s. 6-7); Vinyl, hry, krmiva i drony. Značka Made in Czechia ve světě boduje: novodobé české firmy se prosazují ve světě inovacemi i rostoucím počtem úspěšných akvizic - téma čísla (s. 12-19); Podstatně prodloužit život bude možné. Přinese to však spousty problémů - rozhovor s filozofem z Cambridge S. Cavem (s. 20-25); Benzinek je v Česku přespříliš, přesto jsou pro pumpaře stále terno (s. 28-30); Mistři v projíždání dotací. Místo infrastruktury stavíme houpačky (s. 36-37); Nabídka levných elektromobilů roste. Nástup Číny se ale nekoná (s. 46-48); Stát přichází o desítky miliard korun na firemní dani. Úřady už "ladí" kontroly (s. 50-52); Rozsudek o první hromadné žalobě jako slon v místnosti - Postýlkov (s. 62); Do práce i v důchodu - infografika (s. 66).

Ekonom : týdeník Hospodářských novin

Sv. 69, (2025) č. 44

Aby vás rozvod nezruinoval. Jak nepřijít o finanční svobodu - téma čísla (s. 10-17); První polovinu života jsem strávila mezi muži, teď pomáhám ženám s byznysem - rozhovor s koučkou a poradkyní

K. Paličkovou (s. 18-23); Recept na bytovou krizi? Největší úspěchy slaví deregulace výstavby (s. 24-27); Zvyšte náročnost školy. Hry ani projekty děti tolik nenaučí jako "klasická" výuka, říká lektor - rozhovor s učitelem P. Bobkem (s. 32-33); Švábi na Wall Street? Soukromý dluh roste do bilionů a budí obavy (s. 34-35); Blíží se EET verze 2.0 a s ní i obavy části podnikatelů. Jiní naopak tleskají (s. 40-43); Záblesk elektromobility v Česku - infografika o podílu elektromobilů na nových registracích a vozovém parku v evropských zemích (s. 50).

Euro : ekonomický týdeník

Sv. 2025, č. 40

Babišova děravá kapsa - komentář (s. 12); Slibujeme, co jsme slíbili - a splníme to! Ano? : vítěz voleb Andrej Babiš a jeho hnutí garantuje plnění svých předvolebních slibů. Ty však narazí na koaliční partnery a na limity rozpočtu. Každý rok bude potřeba navíc až 80 miliard korun - téma čísla (s. 14-21); Město, odkud nechcete odejít: Ostrava hraje o talenty i investory kvalitou života a architekturou, říká ostravská náměstkyně primátora L. Baránková Vilamová (s. 26-28); Trump řadí, zlato září (s. 30-31); V Paříži i Londýně to vřelo: protestující se zlobí na politiky (s. 34-35); Jak dlouho udrží Nvidia náskok v Číně? Čína je pro výrobce čipů potřebných k provozu AI zásadním trhem, avšak americká firma se ocitá uprostřed geopolitických tenzí a sleduje i nástup nové konkurence - ve spolupráci s Financial Times (s. 38-43); Umění chaosu - Gruzie a architektura (s. 46-49); EU řeší zákaz "spalováků" v korporacích: od r. 2030 by auta na benzín nesměly pořizovat ani autopůjčovny (s. 53).

Euro : ekonomický týdeník

Sv. 2025, č. 41-42

MMF odhaduje vyšší růst české ekonomiky (s. 8); Inovativní Nobelovka - komentář (s. 10); Nová ekonomická normalita: levné peníze jen tak nebudou. Česko čeká dalších pět let období mírné inflace a dohánění minulých ekonomických propadů a ztrát. Kdo si chce půjčovat za nižší úroky, musí do ciziny - téma čísla (s. 14-18); Evropa už zase vyvážá vliv: jak Evropská unie soupeří na poli geopolitiky s Čínou a dalšími mocnostmi? (s. 20-26); Davoská elita na ústupu: zachrání se WEF? Skandálem postižené Světové ekonomické fórum, jež stojí za každoročními summity, čelí krizi. Zsvěcení tvrdí, že jeho budoucnost může záviset na úspěchu už příštího zasedání v Davosu - ve spolupráci s Financial Times (s. 32-36); Jak svět vzdal snahy o čistší létání - ve spolupráci s Financial Times (s. 38-42); Meziválečné úspěchy i pády lehké chemie: i mladá ČSR potřebovala farmacii, hygienu a kosmetiku. Tón udávaly firmy opavských Hellů, pražských Fragnerů, chrudimských Heislerů, rakovnických Ottů nebo ústeckých Schichtů - seriál Byznys první republiky (s. 48-51).

Euro : ekonomický týdeník

Sv. 2025, č. 43

Miliardová mina pod zdravotnictvím - komentář k nové úhradové vyhlášce (s. 12); Ospalá elektromobilita: každé desáté auto vyrobené v Česku je už bateriové. Přesto roste tlak na to, abychom co nejdéle vydrželi s motory na fosilní paliva. Neujiždí nám civilizační vlak? A proč se elektromobilita zadržává v celé Evropě? - téma čísla (s. 14-19); Válka počká. Byznys ne: export na Ukrajinu strmě roste, za poslední tři roky se české vývozy ztrojnásobily a loni dosáhly 56 miliard korun. Komerční zakázky však zatím nepřicházejí (s. 21-24); Potravinový kolotoč. Ale s mírnou nevolností: surovinu vypiplanou v Česku zemědělci prodají za hranice, odkud pak supermarketky koupí hotový výrobek. Státní kasa tím přichází o příjmy a Češi o levnější jídlo (s. 30-31); Zátah, či zálusk na privátní kapitál? - Turecko - ve spolupráci s Financial Times (s. 32-35); Další meta pro private equity: Země vycházejícího slunce nově láká soukromé investiční fondy, aby pomohly na Nipponu otrást skomírajícími korporacemi a nastartovat konsolidaci tamního průmyslu - ve spolupráci s Financial Times (s. 36-37); Podpora rodin není charita, ale investice do budoucna - komentář (s. 47).

Euro : ekonomický týdeník

Sv. 2025, č. 44-45

Kličkování v zelené politice - komentář ke klimatické politice EU (s. 12); Sparta roste sportovně i ekonomicky: nový stadion pro 35 tisíc lidí je nutnost, říká šéf fotbalové Sparty František Čupr - téma čísla (s. 14-21); ODS v postřelovské éře (s. 22-25); Vládou naplánovaná cesta do dluhů - komentář (s. 26); Zůstane dolar světovou rezervní měnou? (s. 28-29); Vybudovat firemní poklad? Koupit krypto: bitcoin, ethereum, solana, dogecoin. Na firemní rozvahy míří nová aktiva. A ve vzduchu začíná rezonovat slovo Ponzi (s. 30-31); Big tech firmy trhům krutě dominují - boom umělé inteligence - ve spolupráci s Financial Times (s. 32-36);

Z hlubin země k výšinám republiky: československé kamenolomy dodávaly mezi válkami důležitou surovinu, která je dodnes viditelná na řadě slavných staveb v Praze, Brně či Ostravě. A těžila z toho řada firem ze Skutče nebo Žulové - seriál Byznys první republiky (s. 48-51).

Hospodářské noviny

Sv. 69, (2025) č. 199 (13.10.2025)

Udělejte si svůj rozpočet, vzkazuje Jurečka nové vládě (s. 2); Německo nepovažuje zákaz spalovacích motorů v Evropě do roku 2035 za reálný. Podporu má i v Česku (s. 3); Jak moc být "odvážný" vůči finančníku? Dilema hospodských by mohlo vyřešit osvobození spropitného od daní (s. 5); Bude se Rusko zvolna loučit s příjmy z ropy? Přibývá mu špatně těžitelných ložisek (s. 8); Vláda zrušila povinný audit pro tisíce firem, je to riziko pro důvěru - komentář (s. 14); Nulové zdanění prodeje nad 40 milionů korun nás může připravit o miliardy - komentář (s. 15).

Hospodářské noviny

Sv. 69, (2025) č. 202 (16.10.2025)

Jen stokoruny měsíčně. Dopad nových povolenek bude menší, než se čekalo: zavedení ETS2 pro domácnosti se do cen plynu a pohonných hmot promítne méně, než dosud zaznívalo (s. 1-2); První tři kroky chystané vlády - a rozpočet začíná bobtnat (s. 3); Obce sedí na miliardách, stát se zadlužuje. Je nutné změnit rozdělení daní, naléhá ministerstvo - úspory obcí a krajů (s. 4); Proč Babiš, Motoristé a SPD nechťejí vystupovat z EU? Hlásají suverenitu a pochopili, že jí dosáhnou jen v unii (s. 8); Nobelovka, Česko a povolenky ETS2 - komentář (s. 12); Kdo má pravdu v debatě o paušálech? Jak danit bohatší OSVČ - komentář (s. 16).

Hospodářské noviny

Sv. 69, (2025) č. 205 (21.10.2025)

První odhady daňových úniků: desítky miliard na firemní dani: finanční správa se zaměřila na úniky na firemních daních z příjmů. Z prvních údajů, které mají HN k dispozici, se ukazuje, že narostly do nečekaných rozměrů (s. 1); Státy EU: ruský plyn končí. Česko nabízí pomoc Slovensku (s. 2); Ztracený graf s vysokou cenou a další "podpásovky" kolem ETS2 (s. 3); První pozitivní čísla pro nemocné Rakousko. Vyhráno ale nemá (s. 9); EET podruhé. Svět se ale změnil a digitalizace státu stále drhne - komentář (s. 14); Jak udržet "Stanjurův" deficit a přitom lidem vrátet, co jim končí "vláda vzala"? - komentář (s. 14).

Hospodářské noviny

Sv. 69, (2025) č. 206 (22.10.2025)

Účet za bankovní windfall tax: místo 35 miliard jen vyšší stovky milionů: stát za tři roky platnosti mimořádné daně z nadměrných zisků inkasoval necelých 109 miliard, většinu díky ČEZ. Banky zaplatí jen zlomek původně plánované částky zejména díky daňové optimalizaci (s. 1); Vznikající vláda chce předělat rozpočet při druhém čtení (s. 2); Komise chce zpevnit cenový strop na nové povolenky ETS2 (s. 2); Nový portál určí z účetní závěrky finanční zdraví firmy, resort spravedlnosti ho spustí do konce týdne - portál Restrukturalizace (s. 6); Pořádný antibyrokratický zákon by firmám ušetřil desítky miliard - komentář (s. 15).

Hospodářské noviny

Sv. 69, (2025) č. 209 (27.10.2025)

Česko má ručit víc než 80 miliardami za další půjčku Ukrajině. Pomoc je nutná, ale celá operace má velký háček - využití peněz na zmrazených ruských účtech (s. 3); Americké sankce ovlivní trh s palivy ve střední Evropě. Problémy mají maďarské, slovenské i německé rafinerie - ropa (s. 6); "Nezastavíme systém, který dva roky ladíme." Výborný chce zachovat pravidla na ochranu půdy, Brusel je možná zruší - DZES 5 a protierozní vyhláška (s. 7); Německé automobilky "v kráteru". Čísla ukazují, jak zeslábla jejich pozice (s. 13).

Hospodářské noviny

Sv. 69, (2025) č. 212 (31.10.2025)

Velký přehled: Jak na Čechy dopadnou emisní povolenky - srovnání (s. 1-2) a související komentář na s. 14; ERÚ: energie mohou lidem příští rok zdražit, firmám zlevnit (s. 4); Firmy prohrávají boj s obcemi. Vyměřit jim vyšší daň z nemovitostí než ostatním je v pořádku, potvrzují soudy (s. 5); VW je v červených číslech poprvé od roku 2020. Jde o horší krizi než Dieseltgate, ztrátu mírní Škoda Auto (s. 7); Liberální demokracie končí, fašismus je zpět. Zastavit ho může jen klimatická změna - rozhovor s britským teoretikem mezinárodních vztahů B. Buzanem (s. 8-9); Německé hospodářství zamrzlo. Podzim reforem se nekoná, frustrace v zemi sílí - hospodářský obraz Německa (s. 10); Žádná AI bublina není, tvrdí šéf Fedu, trhy ale jeho vystoupení zklamalo (s. 11); Profesor ekonomie Christian Bjørnskov - rozhovor (s. 20-21).

Hospodářské noviny**Sv. 69, (2025) č. 213 (3.11.2025)**

Zcela státní má být jen jádro či uhlí, nová vláda vrací do hry rozdělení ČEZ: budoucí koalice chce stoprocentně ovládnout jadernou elektrárnu Temelín a další výrobní zdroje ČEZ (s. 1); Hladík: odmítnutí ETS2 by znamenalo velké pokuty (s. 2); Pokud nová vláda splní vše, co slíbila, je třeba počítat s vyšší inflací a dražšími půjčkami, říkají ekonomové - programové prohlášení (s. 3); Nová superdávka v praxi: až třetina lidí z ghett si bude muset hledat práci, nebo přijde o peníze (s. 4); Evropa spouští nejkritizovanější zelené nařízení. Dotkne se firem napříč ekonomikou - nařízení proti odlesňování (EUDR) (s. 11); Rozpočtová revoluce: stát ukáže, co občan za peníze dostává - komentář ke státnímu rozpočtu na r. 2026 (s. 14).

Hospodářské noviny**Sv. 69, (2025) č. 216 (6.11.2025)**

Energetické dotační závody: Německo chce podpořit firmy, Česko všechny - ceny elektřiny (s. 1); Systém nových emisních povolenek ETS2 se spustí až v roce 2028 (s. 2); Zabrало první velké opatření proti nelegálnímu zaměstnávání? Firmy hlásí o pětinu víc pracovníků z ciziny (s. 3); Stanjurův návrh rozpočtu "překopou" Schillerová s Pikorou (s. 3); Firma udělala ze své dcery vnučku, aby trikem zkrátila daň. Finančák jí po letech přikázal doplatit půl miliardy - rozsudek NSS v kauze Johnson Controls Czech (s. 5); Shutdown v USA už je nejdelší v historii a rozuzlení se neblíží. Trhy jsou kvůli tomu částečně slepé (s. 11); Česká národní banka teď úroky nesníží. Napínavé to začne být příští rok - komentář (s. 14).

Hospodářské noviny**Sv. 69, (2025) č. 217 (7.11.2025)**

Změnit Green Deal chtějí skoro všichni. Čeho může dosáhnout Babišova vláda? : politiků, kteří by trvali na naplnění všech původních "zelených" cílů, je v EU stále méně (s. 1); ČNB zhoršila výhled hospodářského růstu Česka (s. 2); Povolenky pro domácnosti na burzách výrazně zlevnily (s. 3); Stanjura si klade podmínky pro předání návrhu rozpočtu (s. 6); Spor o evropský rozpočet. Parlament hrozí odmítnutím návrhu. Poslancům vadí, že je Komise obchází - sloučení peněz pro zemědělství a regionální rozvoj do národních plánů řízených jednotlivými vládami (s. 9); Sliby politiků nezabraly. Zájem o hypotéky pokračuje přes jejich vysokou cenu - komentář k dostupnosti bydlení (s. 15).

Unes - účetnictví neziskového sektoru**Sv. 23, (2025) č. 9-10**

Sazby DPH ve stavebnictví od 1.7.2025 se zaměřením na činnost územních samosprávných celků (s. 3-9); Sociálně-zdravotní služby: aktuální změny v zákoně o sociálních službách (s. 17-21); Aktuální úprava FKSP - zákon č. 35/2025 Sb. (s. 31-34); Opravné položky v účetnictví nestátních neziskových organizací (s. 35-43).

MINISTERSTVO FINANCÍ
Odbor Provoz ICT
Oddělení Informační podpora a knihovna

Přehled nových knih

Přehled nových knih

Daně.....	45
Ekonomické vědy. Ekonomie	45
Finance. Bankovníctví. Měnový systém	45
Mezinárodní hospodářské vztahy a integrace	46
Podnik a podnikání	46
Pojišťovnictví. Sociální péče	46
Práce. Zaměstnanci. Zaměstnavatelé	46
Právo.....	47
Veřejná správa	47
Životní prostředí	48
Ostatní	48

Daně

30485VII

Miloslav Kopřiva, Jakub Tomšej

Lhůty ve správě daní a jejich počítání. Flexibilní novela zákoníku práce - proměna pracovněprávních vztahů v roce 2025

Praha : Svaz účetních České republiky, 2025, 64 stran

První příspěvek vysvětluje, jaké lhůty platí ve správě daní pro správce, pro stanovení daně i jejich placení. Vysvětluje jejich počítání podle dní, týdnů i svátků i termíny jejich stanovení, prodloužení a zachování. Druhý příspěvek obsahuje přehled nejvýznamnějších změn souvisejících s tzv. flexibilní novelou zákoníku práce, která je účinná od června 2025. - Okénko odborné angličtiny. - ISBN: 978-80-7626-059-7 (brožováno)

Ekonomické vědy. Ekonomie

30557

John Cassidy

Capitalism and its critics : a battle of ideas in the modern world

Kapitalismus a jeho kritici : bitva idejí v moderním světě

London : Allen Lane the Penguin Press, 2025, ix, 609 stran

Kniha přináší kaleidoskopickou historii globálního kapitalismu, od kolonialismu a průmyslové revoluce po ekologickou krizi a umělou inteligenci. Autor volí odvážný nový přístup: vypráví příběh očima kritiků systému. Od tkalců z 18. století, kteří se vzbouřili proti rané automatizaci továren, přes paradigmatickou práci Erica Williamse o otroctví a kapitalismu, až po latinskoamerické dependistas, mezinárodní kampaň Wages for Housework (Mzdy za domácí práce) ze 70. let až po moderní hnutí za degrowth (odklon od růstu). Zabývá se známými osobnostmi – Smithem, Marxem, Luxemburgovou, Keynesem, Polanyim – z nového úhlu pohledu, ale zaměřuje se také na mnoho méně známých osobností, včetně Williama Thompsona, irského protosocialisty, jehož práce ovlivnila Marxe; Floru Tristan, francouzskou zastánkyni univerzální odborové organizace; Johna Hobsona, původního teoretika imperialismu; a J. C. Kumarappu, indického představitele gandhijské ekonomie. - Poznámky. - ISBN: 978-0-241-45700-9 (vázáno)

Finance. Bankovníctví. Měnový systém

30580

Bohdan Zubač

Blockchain a dematerializace cenných papírů : kolizněprávní kontext

Praha : Wolters Kluwer, 2025, xvii, 193 stran

Blockchain (distribuovaná decentralizovaná databáze) je jedním z technologických pilířů současnosti a průřezově ovlivňuje různé sféry společnosti. Má také významný právně-společenský kontext. Mimo jiné zasahuje do problematiky dematerializace cenných papírů. Autor se věnuje právnímu kontextu využití technologie blockchain v oblasti cenných papírů a zkoumá, zda lze digitální tokeny považovat za dematerializované cenné papíry "sui generis" (tzn. svého druhu). Těžištěm výkladu je kolizní problematika věcněprávních aspektů digitálních tokenů prizmatem právní úpravy dematerializovaných cenných papírů – a to na mezinárodní i evropské unijní úrovni, v ČR a vybraných dalších státech (zejména v Německu, Švýcarsku a Lichtenštejnsku). Publikace přináší teoretické i praktické poznatky. Vychází z aktuálních trendů digitalizace finančních trhů. Právní stav publikace je ke dni 17. 3. 2025. - Vydání první - ISBN: 978-80-286-0308-3

Mezinárodní hospodářské vztahy a integrace

30555

Paolo Guerrieri, Pier Carlo Padoan

Sovereign Europe : an agenda for Europe in a fragmented global economy**Suverénní Evropa : agenda pro Evropu v roztržštěné globální ekonomice**

Cheltenham, UK ; Northampton, MA, USA : Edward Elgar, 2024, v, 133 stran : tabulky, grafy

Řada krizí, jako je pandemie COVID-19, rostoucí inflace a mezinárodní konflikty, poškodila globální ekonomiku, odhalila hluboké strukturální nedostatky a nastartovala proces fragmentace, který stále pokračuje. Kniha zkoumá tento jev shrnutím historie mezinárodní ekonomické role Evropy a následným nastíněním ekonomických příležitostí, které se Evropě nyní otevírají v důsledku souběžné environmentální a digitální transformace. Autoři hodnotí postavení Evropy v novém světovém řádu, zkoumají její rivalitu s Čínou a vztahy s globálním Jihem a tvrdí, že aby Evropa posílila své postavení v globální ekonomice, potřebuje mnohem více zdrojů a politických nástrojů, než má v současné době k dispozici. - ISBN: 978-1-0353-4123-8 (brožováno)

Podnik a podnikání

30571

Šárka Kryšková

Nestátní neziskové organizace : - právní úprava, účetnictví, audit, daně

Praha : Leges, 2025, 304 stran : tabulky

Komplexní pohled na problematiku nestátních neziskových organizací. Obsah publikace je rozdělen do čtyř tematických oblastí: právní úprava a charakteristika jednotlivých typů těchto organizací, vedení účetnictví a základní postupy účtování dle jednotlivých účtových tříd; základní postupy při sestavení účetní závěrky a povinnosti jejího ověření auditorem včetně vyhotovení výroční zprávy; zdaňování neziskových organizací podle jednotlivých typů daní. Uvedený právní stav v publikaci je ke dni 1.6.2025. Text je doplněn o konkrétní příklady. - 3. aktualizované vydání - ISBN: 978-80-7502-824-2 (brožováno)

Pojišťovnictví. Sociální péče

30574

Vladimír Štípek

Principy sociální politiky

Praha : Grada, 2025, 200 stran : ilustrace

Komplexní pohled na sociální politiku jako klíčovou součást hospodářské politiky. Publikace nabízí užitečná doporučení, jak efektivně nastavit výdaje, hledat úspory a zajistit spravedlivý přístup k sociálním službám a současně se zaměřuje na inovativní a dlouhodobě udržitelné přístupy v oblasti sociální politiky a dlouhodobou stabilitu financování. Odpovídá i na otázky, které formují současnou sociální politiku – od mandatorních výdajů přes důchodový systém až po základní nepodmíněný příjem. Úvodní teoretický koncept a metodologie jsou doplněny o inspirativní pohledy z různých oblastí. - První české vydání - ISBN: 978-80-271-5571-2

Práce. Zaměstnanci. Zaměstnavatelé

30573

Vojtěch Jirásko, Petr Podrazil, Tomáš Tintěra

Gig ekonomika a její normativní rozměr v pracovněprávních vztazích

Praha : Leges, 2025, 151 stran

Aktuální trendy v pracovním právu, zejména nové způsoby zaměstnávání osob. Tzv. gig ekonomika neboli zakázková ekonomika představuje krátkodobou (nahodilou, nepravidelnou) práci na projektech a zakázkách poskytovanou obvykle prostřednictvím online platformy (v odvětvích, jako jsou IT,

finanční služby, stavební design, média, marketing, doprava nebo prodej). Je to jedno z dalších vývojových stadií realizace práce, u něhož je zapotřebí zkoumat podmínky, za nichž je práce či služba poskytována. Zvláštní pozornost je v publikaci věnována právnímu postavení gig pracovníků. S tím souvisí otázky týkající se definičních znaků závislé práce. Publikace se dále zaměřuje na směrnici Evropského parlamentu a Rady č. 2024/2831 o zlepšení pracovních podmínek při práci prostřednictvím platform, která reguluje algoritmické procesy organizace práce, stanoví domněnku existence pracovněprávního vztahu a garantuje adekvátní pracovní podmínky osobám vykonávajícím práci prostřednictvím platformy. Česká republika je povinna směrnicí transponovat do 2.12.2026. - ISBN: 978-80-7502-829-7

Právo

30572

Zdeněk Koudelka

Ústava a právo Evropské unie : co je víc?

Praha : Leges, 2025, 76 stran

Obsahem práce je vztah ústavy a práva EU. V případě střetu hodnot obsažených v ústavě členského státu EU a práva EU je střet nutno řešit podle obecného vztahu ústavního práva členského státu a práva EU. V Ústavě ČR je stanovena přednost ratifikovaných mezinárodních smluv před zákony. Tato přednost se však nevztahuje na ústavní zákony. Opačná teorie přednosti práva EU před celým právním řádem členského státu, tedy i jeho ústavou, je založena na judikatuře Soudního dvora EU, nemá však oporu v mezinárodních smlouvách o EU. Otázka přednosti konkrétního právního řádu je spojena s otázkou suverenity. Pokud členský stát vstupem do EU neztrácí svou suverenitu, platí, že nad jeho nejvyššími právními normami (tj. ústavou) nemůže být nadřazeno právo jiného subjektu, včetně EU. ČR je suverénním státem a její základní hodnoty jsou vyjádřeny v ústavě a nepodléhají žádnému cizímu právnímu řádu. - Vydání první - ISBN: 978-80-7502-801-3

Úplné znění zákonů (ÚZ)

30480/1644

Exekuční řád. Veřejné dražby : redakční uzávěrka 11.8.2025

30480/1643

Rodinné právo. Ochrana dětí. Registrované partnerství : redakční uzávěrka 11.8.2025

30480/1645a

Trestní předpisy : redakční uzávěrka 25.8.2025

Veřejná správa

30577

Marek Rybář, Michal Pink, Otto Eibl, Milan Podmaník

Dobývání státní správy : politizace ministerské byrokracie v České republice

Brno : Books & Pipes : 2023, 146 stran

Publikace se zabývá problematikou vývoje institucionálního prostředí a politizačních strategií politických stran vůči ministerské byrokracii v ČR. Podrobně se věnuje politické dimenzi vývoje legislativy upravující státní službu a zkoumá postoje, které politické strany zaujímaly ke snahám vytvořit zákonem chráněnou státní službu. Náhorně a přístupně vysvětluje, jak souvisejí změny ve vládě s fluktuací na vysokých úřednických postech, a hodnotí tak míru politizace české ministerské byrokracie. - První vydání - ISBN: 978-80-7485-287-9

30579

Tomáš Louda a kolektiv

Veřejná správa

Plzeň : Čeněk, 2025, 373 stran : ilustrace

Autoři v jednotlivých kapitolách analyzují a kriticky hodnotí úspěchy i problémy provázející proces transformace, reformy a modernizace státní správy po roce 1989. Mimo jiné si kladou otázku, zda dochází ke zvýšení kvality výkonu veřejné správy a disponuje-li struktura samosprávy a odborné správy dostatečnými finančními prostředky k zajištění komplexního rozvoje území. Rovněž zkoumají, jak může přispět ke zvýšení efektivity veřejné správy její digitalizace nebo umělá inteligence. A závěrem konstatují, že tyto modernizační zásahy pomohou za podmínky, že bude dokončena reforma veřejné správy na centrální úrovni, včetně ministerstev a dalších ústředních odborných orgánů státní správy. V jednotlivých kapitolách se autoři dále vyjadřují k vybraným aspektům regionálního a municipálního rozvoje, financování obcí v ČR a veřejné správy, managementu ve veřejné správě, digitalizaci, digitálním službám a k službám e-Governmentu. - ISBN: 978-80-7380-978-2

Životní prostředí

30558

Riccardo Rebonato

How to think about climate change : insights from economics for the perplexed but open-minded citizen**Jak uvažovat o klimatické změně : postřehy z ekonomie pro zmatené, ale vnímavé občany**

Cambridge : Cambridge University Press, 2024, xx, 340 stran : tabulky, grafy

Člověk, který se ocitl v křížové palbě mezi popírači klimatických změn a katastrofisty, je zmatený, když čelí složitosti těchto změn. Kniha ukazuje, že ekonomie poskytuje nejen vhodnou, ale i nepostradatelnou perspektivu pro pochopení základních příčin problému klimatických změn: nedostatku zdrojů, externalit a tzv. černých pasažérů (free riding). Autor tvrdí, že neexistují žádná zázračná řešení ani snadné odpovědi. Ukazuje však, že ekonomické modely nové generace nabízejí radikálně odlišný pohled na nejlepší postup od toho, co doporučovala většina dřívějších modelů – zejména naznačují, že rychlá a rozsáhlá klimatická opatření lze nyní ospravedlnit jako nejnákladověji efektivní strategii, aniž by vyžadovala „nekonečný altruismus“ dřívějších modelů. Autor nabízí jedinečné ekonomické postřehy týkající se zmírňování, adaptace, nových technologií a otevřených otázek. - Poznámky. - ISBN: 978-1-009-40500-3 (vázané)

Ostatní

30576

Jaroslav Čechura

Luxus na dluh? : zadlužení české aristokracie v letech 1550-1650

V Praze : Vyšehrad, 2023, 311 stran, 8 nečíslovaných stran obrazových příloh : barevné ilustrace, portréty
Dluhy českých panovníků, počínaje posledními Přemyslovci, i zadlužení předních českých předbellohorských rodů: Rožumberků, Švamberků, Pernštejnů, pánů z Hradce, Lobkoviců aj. Na svůj luxusní životní styl si musela šlechta půjčovat. Rozbor zachovalé dokumentace o jejich hospodaření dává odpověď na to, co znamenaly dluhy v renezančních Čechách, jak šlechta získávala půjčky, jak je splácela a kdo byli její věřitelé. - Vydání první - ISBN: 978-80-7601-783-2

30578

Tim Marshall ; z anglického originálu přeložil Jan Prokeš

Moc geografie v 21. století

V Praze : Rybka Publishers, 2022, 373 stran : mapy

Kam se bude svět ubírat v 21. století? Marshall v širších souvislostech objasňuje klíčové geografické a geopolitické podmínky a zákonitosti, které ovlivňují minulost, přítomnost a budoucnost jednotlivých světových regionů. Naznačuje, kde leží ohniska budoucích lokálních i globálních krizí a epicentra hrozících konfliktů a střetů. V kapitolách, věnovaných regionům, které budou v nadcházející éře formovat globální politiku, shrnuje to nejdůležitější, co je potřeba vědět k porozumění současného,

dynamicky se proměňujícího světa. Autor předjímá, co blízká, ale i vzdálená budoucnost přinese (uprchlické krize, situace v Tichomoří, vývoj ve Středomoří a na Blízkém východě, vesmír jako místo střetávání světových velmocí). - Přeloženo z anglického originálu *The Power of geography*. - ISBN: 978-80-87950-38-8

30581

Markéta Šichtařová a Tomáš Zítka

Na prahu nové civilizace : souhrnná zpráva o stavu světa

Praha : Next finance s.r.o., 2025, 557 stran : ilustrace

Autoři analyzují současné globální trendy, které podle nich vedou k zásadní proměně civilizace. Upozorňují na takové jevy, jako jsou ekonomický úpadek a inflace, omezování osobních svobod a cenzura, klimatická agenda a zákaz spalovacích motorů (Green Deal), genderové ideologie, ilegální migrace, štěpení společnosti a vyvolávání strachu. Autoři se domnívají, že nejde o náhodné události, ale o součást širšího záměru, jehož kořenem je nová kolektivistická ideologie ESG (Environment - Social - Governance), projekt utopistické společnosti, která zachvátila euroatlantickou civilizaci. Autoři ji přirovnávají k nebezpečným experimentům 20. století. V západní civilizaci dochází k rychlému úbytku osobních svobod a ideologie ESG podle autorů slouží k manipulaci společnosti a potlačování individuálních práv aj. Do knihy přispěla i řada odborníků z různých oborů, kteří upozorňují na riziko, že se západní společnost může vydat cestou podobnou Číně - s důrazem na kolektivismus, digitální kontrolu a potlačování individuality. - První vydání - ISBN: 978-80-908559-4-6

30575

Tomáš Klvaňa

Svět podle Trumpa

V Praze : Bourdon, 2024, 335 stran : ilustrace, portréty

Publikace mapuje Trumpovu kariéru v kontextu proměn americké společnosti. Vypráví příběh o současné Americe, jejích vnitřních sporech, snahách a ideálech, které formují její politiku. Amerikanista Klvaňa nabízí pohled na politické dění v USA před prezidentskými volbami na podzim roku 2024, protože jejich výsledek ovlivní nejen samotné Spojené státy, ale i mezinárodní vztahy a globální dění v mnoha různých oblastech. Předkládá příběh vzestupu D. Trumpa z prostředí realitního byznysu v New Yorku do showbyznysu a nakonec i nejvyšší politiky. Trumpův vliv na domácí i světovou politiku je nesporný. - Vydání první - ISBN: 978-80-7611-184-4

Odbor Provoz ICT Oddělení Informační podpora a knihovna

Výpůjční doba knihovny

Pondělí a středa:

(otevřeno i pro veřejnost)

9:00 - 12:00 ; 13:00 - 16:00

Úterý a pátek:

9:00 - 12:00 ; 13:00 - 15:00

Čtvrtek:

9:00 - 12:00

Letní výpůjční doba knihovny

Pondělí a středa:

(otevřeno i pro veřejnost)

9:00 - 12:00 ; 13:00 - 15:00

Úterý a pátek:

9:00 - 12:00

tel.:

257042588

e-mail:

knihovna@mfc.cz

Informace pro veřejnost:

<https://www.mfcr.cz/cs/ministerstvo/sluzby-verejnosti/odborna-knihovna>

Intranet:

<https://knihovna.urad.mfcr.cz/oknihovne.php>